
مدیر دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت با 
تاکید بر ضرورت نهادینه کردن فرهنگ خودمراقبتی 
در جامعه، گفت: وزارت بهداشت به خودمراقبتی به 
مثابه پله اول مشــارکت اجتماعی در خلق سلامت 
و یکی از ســتون های ارتقای ســلامت نگاه می کند 
و به عنوان بخش مهمی از ســواد ســلامت مردم به 
سرمایه گذاری در خود مراقبتی و ترویج سبک زندگی 

سالم متعهد است.
دکتر فرشید رضایی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
بیســت وچهارم مهرماه، روزی اســت که به اهمیت 
خودمراقبتی و نقش آن در ارتقای سلامت فرد و اجتماع 
تاکید می شود، اظهار کرد: در واقع، بیست وچهارم مهر 
ماه یادآور این است که آحاد و گروه های جامعه در 24 
ساعت 7 روز هفته به خود مراقبتی و رفتار سلامت زا 
مشغول باشند و ارزش این مولفه ها را می دانند. دفتر 
آموزش و ارتقای ســلامت وزارت بهداشت به عنوان 
دبیر کارگروه فرهنگ سلامت و متولی برنامه ملی سواد 
سلامت، پیشنهاد »روز ملی خود مراقبتی« در بیست 
و چهارم مهر ماه را به شورای فرهنگ عمومی تقدیم 

کرده است.
وی ادامه داد: امیدواریم که این روز در تقویم شمسی 
کشور ما نیز مانند سایر کشورهای جهان و تقویم های 
میلادی ثبت شود و گامی فرهنگی به سمت ارتقای 
ســلامت جامعه باشد. ارتقاء ســلامت جامعه مورد 
تاکید ویژه برنامه هفتم توسعه ذیل سیاست های کلی 

سلامت ابلاغی مقام معظم رهبری قرار گرفته است.
مدیر دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت با 
بیان اینکه خودمراقبتی، بخش مهمی از سواد سلامت 
و سنگ بنای سلامت فرد و اجتماع است، توضیح داد:  
خود مراقبتی از لحظه ای که در صبح چشم باز می کنیم 
تا آخرین لحظاتی که خواب سالم را انتخاب می کنیم، 
ما را همراهی می کند و آینده ســالم ما را می سازد. با 

توجه به اینکه فرهنگ ایرانی که ریشه در ارزش های 
خانواده محوری و جمع گرایی دارد، خود مراقبتی، فقط 
به معنای مراقبت از جسم نیست، بلکه شامل »توجه 
به معنویت«، »ذهن سالم« و »تعاملات اجتماعی« 

نیز می شود.
رضایی با بیان اینکه خانواده به عنوان کوچکترین واحد 
اجتماعی، نقش بسیار مهمی در ترویج فرهنگ خود 
مراقبتی دارد، گفت: براساس فرهنگ کشور ما، خانواده 
و ازدواج از مهمترین عناصر ساختار اجتماعی محسوب 
می شوند. والدین با الگوسازی رفتارهای سالم می توانند 
فرزندان خود را به اهمیت خودمراقبتی عادت دهند. 
همچنین، حمایت عاطفی و اجتماعی خانواده، نقش 
مهمی در کاهش اســترس و تقویت سلامت روانی 

افراد دارد.
وی ادامه داد: بسیاری از آداب و رسوم فرهنگ ایرانی 
به نوعی با خودمراقبتی و ترویج سلامت اجتماعی و 
معنوی مرتبط هستند. به طور مثال، آموزه های طب 
ایرانی و رسم و رسوماتی مانند »شب یلدا« و »دید و 
بازدید عید نوروز«، روشی برای خلق سلامت و حفظ و 
افزایش آن است. سنت دور هم جمع شدن خانواده ها 
برای صرف غذا و گفت وگو، فرصتی برای تقویت روابط 

اجتماعی و کاهش استرس محسوب می شود.
مدیر دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت 
با اشاره به برگزاری سمپوزیوم روز ملی خود مراقبتی 
خاطرنشان کرد: ســمپوزیم »خودمراقبتی از منظر 
فرهنــگ« در روز ملی خــود مراقبتی برگزار شــد. 
اندیشمندان و صاحب نظران از منظر فرهنگ اسلامی، 
علوم رفتارشناختی، هنر و جامعه شناسی به بررسی 
مقوله خودمراقبتی پرداختند. خود مراقبتی، پله اول 
مشارکت اجتماعی و مردمی ســازی سلامت است. 
خودمراقبتی نه تنها به دنبال ترویج فرهنگ فردگرایی 
و خودمحوری نیست، بلکه به دنبال توانمندسازی افراد 

و جامعه برای خلق و حفظ سلامتی افراد، خانواده ها و 
اجتماع است.

رضایی درباره خودمراقبتی گفت: خودمراقبتی، فرد 
دغدغه مند را به تصویر می کشــد؛ فردی که دغدغه 
ســلامت خود، خانواده اش و از همه مهم تر جامعه و 
گروه خود را دارد. خودمراقبتی به دنبال افرادی است 
که سلامت را برای محله و شهر خود و طبیعت و همه 
عناصر و جانداران زمین می خواهند و ریشه های رفتار 
خود را در فرهنگ و علم و طبیعت می بینند و به سمت 

دنیایی سالم تر و زندگی با معناتر اوج می گیرند.
وی با اشاره به روزملی خودمراقبتی تصریح کرد: در روز 
خود مراقبتی به ارزش های فرهنگی خود بازگردیم، 
فرهنگی که غنی از شــاعران، فلاسفه، دانشمندان و 
هنرمندانی است که در جهان زبانزد هستند. وزارت 
بهداشــت به خودمراقبتی به مثابه پله اول مشارکت 
اجتماعی در خلق سلامت و یکی از ستون های ارتقای 
سلامت نگاه می کند و به عنوان بخش مهمی از سواد 
سلامت مردم به ســرمایه گذاری در خود مراقبتی و 

ترویج سبک زندگی سالم متعهد است.
مدیر دفتــر آمــوزش و ارتقــای ســلامت وزارت 
بهداشــت درباره راهکارهای ترویــج خودمراقبتی 
گفت: سیاســتمداران باید توجه داشــته  باشند که 
سیاستگذاری ها و ســرمایه گذاری ها در هر بعدی از 
صنعت، تجارت، گردشــگری و ابعاد دیگر، سلامت زا 
یا بیماری زا است. ســلامت مردم و خانواده ها به طور 
مستقیم و غیرمستقیم تحت تاثیر امضاها، اندیشه ها و 
قوانینی است که خلق می شوند، رد می شوند، تصویب 
و ابلغ می شوند. تمام سازمان ها، چه دولتی و چه مردم 
نهاد در این مسیر نقش دارند. بدون شک، با همدلی و 
همکاری می توانیم فرهنگ خودمراقبتی را در جامعه 
نهادینه کنیم و به ســوی ایرانی سالم تر و شاداب تر و 

آینده ای سالم تر حرکت کنیم. 

یک وکیل دادگستری در بررسی ابعاد حقوقی حادثه 
معدن طبس گفت: سیستم های سنتی نظارت نیازمند 
دگرگونی و هوشمندسازی است، به عبارتی دیگر چک 
لیست ها باید الکترونیک و هوشمند شوند. به گزارش 
مهر، نشست میزگرد بررسی ابعاد حقوقی و کیفری 
»حادثه معدن زغال سنگ طبس« با حضور مهدی 
حاج ملاعلی دبیر مجمع حقوقدانان انقلاب اسلامی 
و ابوالقاسم خدادی وکیل دادگستری و عضو هیئت 

علمی دانشگاه شاهد برگزار شد.
حاج ملاعلی دبیر مجمع حقوقدانان انقلاب اسلامی 
در این نشست در خصوص حادثه معدن طبس گفت: 
پیرو حادثه تلخی که در یکــی از معادن طبس اتفاق 
افتاده بود، ســفر حقوقی به استان داشتیم. کشور ما 
مسائل گوناگونی در حوزه جریان کارگری و معادن، 
ساختمان های ناایمن و غیره دارد، طبیعتاً در زمان هایی 
ممکن است درگیر این مسائل می شویم و اگر این انرژی 
و مردم در کنار حاکمیت قرار بگیرد حل مسائل بسیار 
راحت تر و ساده تر خواهد بود. وی افزود: دغدغه ما این 
بود که در کنار دســتگاه های حاکمیتی در کنار این 
خانواده ها قرار بگیریم و آن ها رو مطمئن کنیم که ما 
بدون هیچ چشم داشتی برای احقاق حق شما آمدیم و 

تا آخر کار هم خدمت شما خواهیم بود.
ابوالقاسم خدادی وکیل دادگستری و عضو هیئت علمی 
دانشگاه شاهد در ادامه نشست بیان کرد: به عنوان یک 
شهروندی ایرانی وظیفه خود دانستیم هم برای عرض 
تسلیت به خانواده های جان باختگان و هم به عنوان 
یک فرد حقوقی به محل برویم و ببینم چه کمک های 

را می توانیم برای خانواده ها داشته باشیم.
وی افزود: به هر حــال چنین حوادثی آســیب ها و 
فشــارهای روحی و روانی بالایی به همراه دارد. افراد 
جامعه در این شــرایط تلاش می کنند با در کنار هم 
قرار گرفتن بر حسب امکانات در خدمت این خانواده ها 
باشــند و از تالمات روحی ایــن خانواده ها کم کنند. 
در حوادث این چنینی به دنبال ایجاد کدورت نباید 
باشیم بلکه باید به دنبال ایجاد همبستگی و انسجام 

ملی باشیم.

خدادی ادامــه داد: در هنگام بــروز چنین حوادثی 
صحنه های همبستگی در این شرایط جدی است و 
همه گروه های امدادی تلاش می کنند تا در موقعیت 
حضور پیدا کنند. ما نیز باید بــرای اینکه از وضعیت 
دقیق ماجرا مطلع شویم در صحنه حضور پیدا کردیم. 
ما باید از برج نشینی به وسط میدان برویم، در حادثه 
متروپل نیز در سریع ترین زمان ممکن خود را به محل 

حادثه رساندیم.
این وکیل دادگســتری بیــان کرد: ما ســه هدف 
اصلی داشــتیم؛ هدف اول این بود که یک ارزیابی و 
صحت ســنجی از اقدامات حمایتی و قضائی ای که 
برای پرونده و خانواده ها صورت گرفته داشته باشیم. 
از طرفی نیز فضای شایعه و اخبار نادرست در سایت ها 
قابل رؤیت بود، یکی از کارکرد ما به عنوان یک سازمان 
مردم نهاد، راستی آزمایی و صحت سنجی است، تلاش 
کردیم از اقداماتی که صورت گرفته یک راستای آزمایی 
انجام دهیم. دوم در کنار خانواده های قربانیان حضور 
پیدا کنیم و ببینیم چه کمک های حقوقی نیاز دارند و 
سومین هدف این بود که بعد از بررسی وضعیت بتوانیم 
به راهکارهایی که پیشگیرانه بوده دست پیدا کنیم تا در 

آینده دیگر شاهد چنین حوادثی نباشیم.
حاج ملاعلی در ادامه گفت: در هفته ای که می خواستیم 
به طبس برویم به ما گفته شــد بسیاری از مسئولین 
آمدند و شهر ظرفیت بازدید دوباره را ندارد، شرایط این 
سفر برای ما سخت بود و نمی دانستیم آیا کسی پذیرای 
ما هست یا خیر، و درنهایت سفر ما به طبس جور شد، 
خانم نجفی از وکلای شهر طبس و آقای بهارلو به عنوان 
نماینده مرکز وکلا قوه قضائیه در این سفر ما را همراهی 
کردند. جنس دیدار ما با خانواده ها دوربین گریز بود 
چون که بیشتر برای تهیه گزارش بود و باعث شد که 

خانواده ها از این دیدار به دلگرمی یاد کنند.
وی افزود: در دیــداری که با خانواده هــای قربانیان 
داشتیم، سه تن از خانواده ها ساکن طبس بوده و عده 
بیشتر آن ها ساکن پیرامون طبس و شهرهای دیگر 
بودند. ما با سه خانواده دیدار داشتیم تا از این طریق 
درک واقعی و میدانی از شــرایط داشته باشیم. البته 

فرصت نشد با مقامات قضائی شهرستان دیدار داشته 
باشیم، اما گفته ها حاکی از عملکرد خوب دادستان 

طبس بود.
حاج ملاعلی ادامه داد: همچنین ما گزارشــی برای 
ریاست قوه قضائیه تهیه کردیم در آن پیشنهاداتی نیز 
ارائه شد که اینها همه عاملی برای پیگیری و رسیدن 

کامل احقاق حق این خانواده ها باشد.
خدادی در خصوص وضعیت ایــن پرونده گفت: اول 
اینکه پرونده ای در دادسرای طبس تشکیل شده و برای 
تعیین مسببین این حادثه و میزان تقصیر به یک هیأت 
کارشناسی ارجاع شده، تا این لحظه نظریه کارشناسی 
بیرون نیامده است. هیأت کارشناسی در محل مستقر 

بوده و در حال بررسی جزئیات حادثه است.
وی افزود: در چنین حوادثی چندین علت برای وقوع آن 
وجود دارد. این پرونده یک بخش کیفری و یک بخش 
خصوصی دارد، بخش خصوصی مربوط به پرداخت 
دیه جان باختگان و همچنین جبران تمام زیان های 
مادی و معنوی است. اما باید به زیان های معنوی نیز 

توجه ویژه کرد.
خدادی ادامه داد: زیان مادی نیز منحصر به بحث دیه 
نیست، به هر حال ما با کارگران معدن سرو کار داریم، 
کارگری که مشغول چنین کار سختی می شود قطعاً 
در وضعیت اقشــار پر درآمد نیست، بلکه از اقشار کم 
برخوردار است، وقتی فرد زنده بود از قشر کم برخوردار 
بود و حالا این فرد نان آور خانواده فوت شــده است. 
دستگاه های متولی باید پیگیرحمایت های بیمه ای و 
مالی این خانواده ها باشند. وی افزود: بخش کیفری 
نیز بخش مهمی است که پس از تعیین میزان تقصیر 
مسببین باید با قاطعیت و سرعت دادستان و قوه قضائیه 
نسبت به موضوع رسیدگی شود. خدادی گفت: سرمایه 
گذاری در معدن از شغل های پردرآمدی می باشد، قطعاً 
متولیان معدن در شرایط کارگران نیستند بنابراین 
کسی که از چنین صنعتی سود می برد باید پیامدهای 
آن را نیز بپذیرد. یکی از مباحث شرکت ها این است که 
وارد یک تجارت و سود می شوند، اما آن طرف قضیه 

مسئولیت های آن نیز وجود دارد.

مدیرکل هواشناسی استان تهران گفت: انتظار کاهش 
بارش برای سه ماه آینده در سطح استان را داریم و احتمالا 

فرآیند خشکسالی تداوم خواهد داشت.
مازیار غلامی در گفت وگو با ایســنا با بیان اینکه طی دو 
سه ماه آینده احتمال افزایش دمای بیشتر از حد معمول 
در اســتان تهران وجود دارد، اظهارکرد: در این شرایط 
مهم ترین توصیه ما مدیریت منابع و مصارف آب در تمام 
بخش های خانگی، کشاورزی و صنعت است چون علاوه 
بر افزایش دما انتظار کاهش بارش برای سه ماه آینده را 
داریم و احتمالا فرآیند خشکســالی و کم بارشی تداوم 
خواهد داشت. او درباره بارش های پاییزی استان گفت: در 

اوایل مهر ماه امسال مقداری بارش داشتیم اما موثر نبود. 
ما در حال طی کردن فرآیند تغییر اقلیم هستیم و یکی از 
نشانه های تغییر اقلیم بارش شدید در یک بازه زمانی کوتاه 
مدت اســت و بعد از آن در یک بازه زمانی طولانی مدت 
بارش وجود نخواهد داشت این در حالیست که کشاورزی 
بارش مداوم و ملایم نیاز دارد و بارش کوتاه مدت شدید به 
سیلاب تبدیل می شود و خسارت می زند و مفید نیست 
حتی اگر در بهترین شرایط بارش قرار بگیریم و بارش به 
حد نرمال برسد، نمی تواند کم بارشی قبل را جبران کند.

غلامی اضافه کرد: در کل کشور نیز میانگین بارش و دما به 
همین صورت خواهد بود، به ویژه در غرب کشور که بیشتر 

از دیگر استان ها تحت تاثیر کاهش بارش و افزایش دما 
قرار خواهد گرفت. مدیرکل هواشناسی استان تهران در 
بخش دیگری از صحبت های خود درباره وضعیت بارش 
در سال زراعی گذشــته ) از مهر ۱4۰2 تا پایان شهریور 
۱4۰۳(  اظهار کرد: در ایــن بازه زمانی 2۱۶.۵ میلیمتر 
بارش داشتیم این در حالیســت که میانگین بارش در 
بلندمدت 2۸۰ میلیمتر بــود بنابراین بارش 2۳ درصد 
کاهش یافته و به عبارتی فقط 77 درصد بارش  بلندمدت 
تامین شده بود. او ادامه داد: نسبت به سال قبل از آن ۳2 
درصد افزایش بارش داریم البته افزایش بارش نسبت به 

سال قبل موجب جبران کم بارشی نشد.

سیستم های نظارتی نیازمند هوشمندسازی هستندتاکید وزارت بهداشت بر »سبک زندگی سالم«

احتمال تداوم کم بارشی و خشکسالی در تهران
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رئیس سازمان بورس خبر داد:

احتمال عرضه خودرو 
در بورس کالا

توزیع روزانه ۲۶۰ میلیون 
لیتر فرآورده نفتی

 تاکید بر گسترش حجم تجارت 
با جمهوری آذربایجان

حوادث شغلی در این 
شغل بسیار زیاد است

نگاهی به شاخص رشد مسکن در سال های 
اخیر نشان می دهد, میزان رشد قیمت مسکن 
چندین برابر رشد دستمزد کارگران بوده است 
و همین امر باعث شــده بخش عمده حقوق 
کارگران صرف اجاره بها, حتی در حاشــیه 
شهرها می شود. به گزارش تسنیم، با نگاهی 
به سبد معیشت می توان متوجه شد که بخش 
زیادی از درآمد کارگران صرف اجاره بها می 
شود, در شرایطی که قیمت یک متر مسکن 
۱4 برابر دســتمزد یک کارگر است, چگونه 
یک کارگر می تواند صاحب خانه باشد, بدیهی 
است که اکثر کارگران مســتأجر هستند و 
بخش زیادی از هزینه های آنها صرف اجاره بها 
می شود. گزارش های بانک مرکزی بیانگر این 
است که  قیمت یک مترمربع واحد مسکونی 
معامله شده در شهر تهران در سال ۱۳9۶، برابر 

با۵میلیون و ۸7۵هزار تومان...
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تسهیل در اعطای تسهیلات 
به شرکت های نوپا

اشتغال نیروی کار ایرانی در صنعت ساخت و ساز ضرورت دارد

رونق ساخت مسکن کارگران
صفحه3

صفحه3

رشد  دوبرابری  تجارت  الکترونیک
اصناف   به   دنبال   ایجاد    سکوهای   اینترنتی   هستند

معاون توسعه صندوق نوآوری گفت: صندوق نوآوری 
با مشارکت در سود و زیان طرح های دانش بنیان در 
ریسک شــرکت های دانش بنیان شریک می شود. 
سقف مشارکت هم تا ۱۰۰ میلیارد تومان است. به 
گزارش مهر به نقل از صندوق نوآوری و شکوفایی، در 
ادامه سفرهای استانی صندوق نوآوری و شکوفایی، 
نشست معرفی خدمات این صندوق به شرکت های 
دانش بنیان استان کرمانشــاه با حضور مسئولان 
صندوق نوآوری برگزار شــد. در این نشست که در 
برج فناوری کرمانشاه و به دعوت پارک علم و فناوری 
استان کرمانشاه برگزار شد، دکتر محمد رشیدی 
نماینده استان و عضو هیأت رئیسه مجلس شورای 
اســلامی، دکتر ســیاوش ملکی فر معاون توسعه، 
مهندس محسن نوتاش مدیر ارتباط با مشتریان، 
مهرداد خلیلی مدیر تسهیلات و خدمات اهرمی و 
مهدی خالقی مدیر امور ذینفعان و مجلس صندوق 
نوآوری و شکوفایی حضور داشتند. دکتر سیاوش 
ملکی فر، معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی 
نیز در ادامه این مراسم با تشریح ارائه چهار خدمت 
اصلی صندوق نوآوری به شرکت های دانش بنیان 
استان کرمانشاه به منظور توسعه محصولات فناورانه 
و نوآورانه و پیشرفت این شرکت ها بیان کرد: چهار 
خدمتی که می توانیم در این سفر برای شما مصوب 
کنیم در واقع چهار نوع وام است که هر یک اعداد و 
سقف مشخصی دارند که از طریق صندوق پژوهش 
و فناوری استان به شرکت های دانش بنیان اعطاء 
می شود. به گفته وی، این خط اعتباری عبارت است 
از بهینه سازی، ســرمایه در گردش، تولید صنعتی 
)سرمایه ثابت( و لیزینگ؛ که سعی و هدف ما مصوب 
شدن این خدمات برای بخشی از شرکت های دانش 
بنیان در جریان این سفر سه روزه است. علاوه بر ارائه 
این خدمات، نشســت هایی را با ۳۰ شرکت دانش 
بنیانی که برای دریافت تسهیلات، ثبت نام و اعلام 

آمادگی کردند، برگزار می شود...

آگهی مناقصات عمومی شماره 259/د/403 و 260/د/403
شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصه از محل منابع داخلی به

شرح جدول ذیل از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید. داوطلبان میتوانند برای دریافت اسناد از تاریخ ۱4۰۳/۰7/24 الی ۱4۰۳/۰7/29 به سایت http://www.setadiran.ir مراجعه و 
اسناد را دریافت نمایند و قیمت پیشنهادی خود را مطابق شرح مندرج در اسناد مناقصه تنها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت حداکثر تا ساعت ۱2:۰۰ تاریخ ۱4۰۳/۰۸/۱۳بارگذاری 

نمایند. درصورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن۰۵۶-۳24۰۰۵7۰ اداره قراردادها تماس حاصل فرمایید .

شماره ردیف
مبلغ و نوع تضمین)ضمانتنامه شرحمناقصه

بانکی یا واریز نقدی( )ریال(
تاریخ و ســاعت افتتاح 

محل افتتاح پاکاتپاکات 

اجــرای عملیات طــرح شــبکه 2۰ کیلوولت  2۵9/د/۱4۰۳
4,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰مزارساقی تا مسجد حضرت فاطمه زهرا)س(

ســاعت ۸ صبح شنبه 
۱4۰۳/۰۸/۱۵

خراســان جنوبی،بیرجنــد، بلوار 
پیامبراعظم،

سایت اداری،شــرکت توزیع نیروی 
برق خراسان جنوبی، سالن جلسات 2۶۰/د/24۰۳

تهیه و تامین کلیه کالاها،لوازم و مصالح موردنیاز 
و احداث شبکه فشار متوسط به منظور تامین برق 

شهرک صنعتی طبس
۵,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰

روابط عمومی
شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی

شناسه آگهی ۱۸۰79۱۰

نوبت دوم



اقتصاد2
ایران

افزایش ســقف ســرمایه گذاری 
صندوق های با درآمد ثابت در سهام

زمینه انتقال بیشتر منابع به بورس فراهم شد
سقف سرمایه گذاری صندوق های سرمایه گذاری 
با درآمد ثابت در گواهی ســپرده بانکی و سپرده 
بانکی به حداکثر ۳۵ درصد از کل دارایی صندوق 

کاهش یافت.
به گزارش تســنیم، هیئت مدیره سازمان بورس 
و اوراق بهادار برخی نصاب های ســرمایه گذاری 
صندوق هــای ســرمایه گذاری در اوراق بهادار با 
درآمد ثابــت را تغییر داد. بر اســاس این مصوبه، 
سقف سرمایه گذاری صندوق  های با درآمد ثابت 
در گواهی ســپرده بانکی و ســپرده بانکی از 40 
درصد کل دارایی های صندوق به ۳۵ درصد از کل 

دارایی های صندوق کاهش یافت.
همچنین ســقف ســرمایه گذاری صنــدوق در 
»سهام و حق تقدم سهام پذیرفته شده در بورس 
تهران، فرابورس ایران  و واحدهای سرمایه گذاری 
صندوق های سرمایه گذاری« از حداکثر 10 درصد 
از کل دارایی های صندوق به حداکثر 1۵ درصد از 

دارایی های صندوق افزایش یافت.
در این خصوص ابراهیمان کارشناس بازار سرمایه 
گفت: صندوق هــای با درآمد ثابــت می توانند با 
اخذ موقعیت در بازار اختیار معامله مشــروط بر 
اینکه سازمان اجازه فعالیت به آنها در این بازار را 
دهد و هم چنین با سرمایه گذاری در سهام دارای 
اوراق تبعی از این افزایش نصاب بهره مند شوند، 
این می تواند به ناشرانی که می خواهند از طریق 
انتشار اوراق تبعی هم تامین مالی کرده و هم سهام 
شــرکتهای زیرمجموعه خــود را حمایت کنند، 

کمک کند.
بازار سهام از نظر ارزندگی در نقطه خوبی قرار دارد، 
هم نسبت P/E ttm بازار و هم P/S ttm بازار و هم 
ارزش دلاری بازار سهام در کف های تاریخی خود 
قرار دارند چنانچه ریسک های سیستماتیک مرتفع 
شوند، می توان انتظار بازده معقولی از سهام داشت.

وی گفت: در خصوص کاهش درصد حدنصاب در 
سپرده های بانکی ، باتوجه به این که به سررسید 
ســپرده های با نرخ ۳0 درصد نزدیک می شویم 
و با توجه بــه این که فرصت های مناســبی برای 
سرمایه گذاری در اوراق خزانه و شرکتی با نرخ های 
جذاب وجود دارد، این مصوبه می تواند قدرت رقابت 
پذیری صندوق های درآمد ثابت را نسبت به رقبای 
خود در بازار پول ، افزایش دهد و حافظ منافع آن ها 

در میان مدت شود.
همچنین رضایی پور دیگر کارشناس بازار سهام 
با اشــاره به مصوبه اخیر هیئت مدیره ســازمان 
بورس درخصوص افزایش ســقف سرمایه گذاری 
صندوق های با درآمد ثابت در ســهام و حق تقدم 
سهام تاکید کرد:  این موضوع جزو خواسته هایی 
بود که فعالان بازار بارها در جلسات مختلف مطرح 

کرده بودند اما هیچ گاه به مرحله اجرا نرسیده بود.
اغلب منابع صندوق های با درآمدثابت در بانک ها 
سپرده شده است، با توجه به رقابت منفی بانک ها 
در پرداخت سود، صندوق های سرمایه گذاری در 
حال جذب منابع هستند، صندوق ها در گذشته 
40 درصد این منابع را در بانک ها سپرده می کردند. 
وی گفت: این تصمیم  نشان داد می توان از ابزارهای 
خاصی که برای کنترل نوسانات بازار در اختیار دارد 
به درستی استفاده کرد و از این مسیر زمینه انتقال 
منابع قابل توجهی را در قالب تنظیم گری، از بازار 

پول به بازار سرمایه، فراهم  سازد.

تاکید بر گسترش حجم تجارت 
با جمهوری آذربایجان

وزیر اقتصاد با بیان اینکه حجم تجارت کنونی ایران 
با آذربایجان نزدیک به 400 میلیون دلار است، بر 

گسترش حجم تجارت بین دو کشور تأکید کرد.
به گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، »عبدالناصر 
همتی« در حاشــیه دیدار با معاون نخســت وزیر 
جمهوری آذربایجان در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
معاون نخست وزیر آذربایجان در سفر دو روزه خود 
به ایران ملاقات های زیادی را دارند تا بتواند به توسعه 
روابط اقتصادی کمک کند. وی با اشاره به صحبت 
رئیس جمهور که »اولویت اول کشور توسعه روابط 
اقتصادی با کشورهای منطقه و همسایگان است«، 
تصریح کرد: آذربایجان اهمیت ویژه ای برای ما دارد، 
حجم تجارت ما با این کشور تاکنون نزدیک به 400 
میلیون دلار است که این میزان بسیار کم است و 
توازنی در آن نیست. همتی ادامه داد: صحبت های 
خوبی در مورد نقش سیســتم پولــی و بانکی در 
گسترش حجم تجارت شد که طرف آذربایجانی 
قول پیگیری این مسأله را داد و مقرر شد تا پس از 
وزارت اقتصاد با امور بیمه و بانکی ما نیز در تماس 
باشند تا بتوانیم کارهایی را برای گسترش حجم 

تزار تجاری و بالا بردن حجم تجارت انجام دهیم.

خبر

یک کارشناس انرژی گفت: 
اگر دولت با ســرمایه های 
مــردم پتروشــیمی ها را 
توســعه دهد می تواند به 
ســرعت ارزش افــزوده را 

برای کشور حاصل کند.
حسن مرادی کارشناس انرژی با اشــاره به اینکه 
تکمیل و توسعه محصولات پتروشیمی نقش مهمی 
در اقتصاد کشور دارند، خاطر نشان کرد: پتروشیمی 
یکی از موضوعات قبل توسعه و شــد است که در 
زنجیره محصولات نفت و پتروشــیمی قرار گرفته 
است و در تمام دنیا و منطقه ما کشورهای مشابه و 
یا رقبا با وجود آنکه پس از ما شروع به کار کردند اما 

پیشرفت های شگرفی در این زمینه داشتند.
وی ادامه داد: محصولات پتروشیمی به گونه ای است 
که به میزانی که فرآوری و تولید وجود داشته باشد 
و این زنجیره را پیش برید به مرور زمان به نســبت 
سرمایه گذاری از پتانســیل بالایی برخوردار است 
و ارزش افزوده ای که عاید کشــور می شود یکی از 

بالاترین ارزش های افزوده است.

مرادی خاطر نشان کرد: باید در این زمینه اقدامات 
مثمر ثمری انجام شــود زیرا در دولت های پس از 
انقلاب با توجه به فشار نمایندگان مجلس بنا شد 
۳ خط اتیلن شرق، غرب و مرکز راه اندازی شود و از 

جنوب کشور به نقاط مختلف در اقصی نقاط کشور 
برسد که توسعه این خطوط و حجم سرمایه گذاری 
با توجه به بودجه استان ها و لابی دست اندر کاران 

امکانپذیر نشد.

این کارشناس انرژی خاطر نشــان کرد: اگر دولت 
با سرمایه های مردم پتروشــیمی ها را توسعه دهد 
می تواند به ســرعت ارزش افزوده را برای کشــور 

حاصل کند.
این کارشناس انرژی با اشــاره به اینکه در صورتی 
که کلاهبرداری حذف و و سرمایه گذاری به صورت 
انحصاری نباشد می تواند به تکمیل و توسعه زنجیره 
ارزش امیدوار بود خاطر نشــان کرد: علاوه بر این 
مقولات استفاده از سرمایه های سر گردان و فعال 
سازی سیستم های بورسی البته با اطمینان خاطری 
که دولت در آن پروژه نقشــی نداشــته باشد زیرا 
بخش های دولتی منجر به ســلب اعتماد مردم به 

بخش خصوصی نیز شده اند.
وی اضافه کرد: ایرانیان مقیم خارج از کشور بیش 
از 100 میلیارد دلار ســرمایه های سرگردان دارند 
که با توجه به حجم بالای مالیات در خارج از کشور 
بسیاری ترجیح می دهند که در داخل ایران سرمایه 
گذاری کنند و اگر بتوانیم ایــن 100 میلیارد دلار 
سرمایه خارج از کشــور و میلیاردها دلار در داخل 
کشــور پول ســرگردان وجود دارد و تجمیع شود 
می توان به تکمیل و توسعه زنجیره ارزش امیدوار 

بود.

محصولات پتروشیمی نقش مهمی در اقتصاد کشور دارند

توسعه پتروشیمی ها با سرمایه های مردمی 

رئیس سازمان بورس خبر داد:
احتمال عرضه خودرو در بورس کالا

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
بــورس کالا در چنــد ســال اخیر با رشــد 
قابل قبولی مواجه شــده و حجــم معاملات 
ســالانه این بورس از 1۵0 میلیون تن فراتر 
رفته اســت اما این کافی نیست و بورس کالا 
می تواند میزبان محصــولات مختلف کالایی 
در حوزه هــای مختلف تولیدی کشــاورزی 
و صنعتــی باشــد کــه در این صــورت کل 
 اقتصاد ایــران از منافع این اتفــاق بهره مند 

خواهد شد.
بــه گــزارش ایســنا، حجت الــه صیــدی 
در جریــان بازدیــد از بــورس کالای 
ایــران و نخســتین خزانــه طــلای بــازار 
 ســرمایه، اعلام کــرد: یکی از رســالت های 
اصلــی بــورس کالا، حــذف واســطه های 
غیرضروری در بازارهاســت، به هــر میزان 
مبادلات کالاها در بســتر بــورس کالا انجام 
شــود، نقش ایــن واســطه ها در بازارها نیز 
کم رنگ تر می شــود. از این رو طبیعی است 
که همواره بــورس کالا مخالفان و منتقدانی 
سرســخت در حوزه هــای مختلف داشــته 
 باشــد، ریشــه ایــن مخالفت ها بــه همان

 واسطه ها بازمی گردد.
وی افــزود: »هزینــه مبادله« یــک مبحث 
مهم در اقتصاد اســت، بــورس کالا می تواند 
به کاهــش هزینه های مبادلــه کمک کند. 
وقتی یک خودرو در کارخانــه ۵00 میلیون 
تومــان بــه فــروش می رســد امــا همان 
خودرو در بــازار و بــرای مصرف کننده ۸00 
میلیون تومــان تمام می شــود، یعنی با یک 
هزینه واســطه گری و نه هزینــه معاملاتی 
مواجه هســتیم؛ این جا کارکــرد بورس کالا 
می تواند کمک کننده باشــد تا تولیدکننده و 
 مصرف کننده با یک قیمت منصفانه محصول 

را مبادله کنند.
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار تاکید 
کرد: با جدیت به دنبال عرضــه خودروهای 
صفر کیلومتر داخلی و وارداتی در بورس کالا 
هســتیم و در این خصوص رایزنی هایی نیز 

صورت گرفته است.
صیدی بــر موضوع تقویت زیرســاخت های 
بورس کالا تأکید کرد و گفت: باید بورس کالا 
را از طریق ارتقای زیرساخت های معاملاتی و 
متنوع سازی ابزارهای معاملاتی توسعه دهیم 
به گونه ای که حجم مبــادلات این بورس به 

چند برابر وضع فعلی برسد.
وی در پایان گفت: چشم انداز روشنی را پیش 
روی بورس کالای ایران می بینیم؛ به گونه ای 
که کل اقتصاد می تواند از مزایای این بورس در 
حوزه معاملات کالاها و کشف قیمت منصفانه 
در کنار ابزارهای مالی کارآمد بهره مند شود. 
در این بازدید، سیدجواد جهرمی - مدیرعامل 
بورس کالای ایران - نیز گزارشــی از عملکرد 
این بازار و برنامه های پیش رو برای توســعه 

آن ارائه داد.

توزیع روزانه ۲۶۰ میلیون لیتر 
فرآورده نفتی 

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی گفت: شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی روزانــه ۲۶0 میلیون لیتر فــرآورده را 

جابه جا می کند.
بــه گــزارش ایرنــا، کرامت ویــس کرمی 
در همایش مدیــران مناطق این شــرکت با 
موضــوع »سوخت رســانی زمســتانی« 
افزود: بــا افزایــش تولیدات پالایشــگاهی، 
در مهرمــاه بــه  صــورت میانگیــن روزانه 
1۲۵ میلیون لیتر بنزین در کشــور تولید و 
 1۲۶ میلیون لیتــر بنزین در کشــور توزیع 

شده است.
وی ادامه داد:۷0 درصد تأمین بنزین در نوار 
جنوبی کشــور توزیع می شــود، درحالی که 
حدود ۷۵ درصــد مصرف در نیمه شــمالی 
کشــور اتفاق می افتد کــه این امــر حجم 
 عملیات فشرده و ســنگینی را به این شرکت 

تحمیل می کند.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی خاطرنشان کرد: از ابتدای سال تا روز ۲۲ 
مهرماه در مجموع ۹ میلیارد و ۷00 میلیون 
لیتر سوخت مایع تحویل نیروگاه های کشور 
شده است که نسبت به سال گذشته حدود ۳۸ 

درصد رشد داشته است.
ویس کرمی ادامه داد: پیش بینی ما این است 
که تا پایان سال 10 میلیارد لیتر سوخت مایع 

دیگر به نیروگاه های کشور تحویل دهیم.
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 وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: دانه درشت ها 
علیه اجرای قانون مالیات های مســتقیم جوســازی 
و با اظهارات نادرســت دولت را متهم بــه دخالت در 
حساب های مردم می کنند، اما چنین چیزی نیست و 
هدف آنهایی هستند که فرار مالیاتی دارند و دولت با 
حساب مردم کاری ندارد. به گزارش ایرنا، عبدالناصر 
همتی در حاشــیه جلســه هیات دولــت در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره حاشیه های پیش 
آمده در خصوص اجرای مواد 1۶۹ و 1۶۹ مکرر قانون 
مالیات های مستقیم افزود: اتصال سازمان امور مالیاتی 
به حساب ها هیچ اشکالی ندارد، اما دانه درشت ها حرف 
بدی زده بودند و گفته بودند که دولت می خواهد دست 

به حساب مردم ببرد.
وی افزود: اصلا چنین چیزی نیست و دولت با حساب 

مردم کاری ندارد، سازمان امور مالیاتی به موجب قانون 
در برنامه هفتم پیشرفت موظف است اطلاعات مربوط 
به بانک ها، شهرداری ها و ... را به صورت برخط داشته 
باشد و این اقدام برای جلوگیری از فرار مالیاتی است نه 
دخالت در امور مردم. همتی اضافه کرد: به نظر می رسد 
آنهایی که قصد فرار مالیاتی دارند و دانه درشتها علیه 

اجرای این قانون تبلیغات می کنند.
وی در واکنش به این پرسش که آیا اجرای این قانون 
تاثیری در دهک بندی های جامعه خواهد داشــت، 
گفت: قطعا در دهک بندی جامعه تاثیری ندارد و بار 
دیگر تاکید می کنم که هدف آنهایی هستند که فرار 

مالیاتی دارند و این اقدام ربطی به مردم ندارد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به پرسش دیگری 
در خصوص سیاست های این وزارتخانه برای کاهش 

نرخ سود بانکی نیز گفت: سود بانکی باید کاهش پیدا 
کند و نگاه فعلی قابل تامل نیست و نظر وزارت اقتصاد 
و بانک مرکزی این است که به تدریج نرخ سود بانکی را 
پایین بیاوریم. به گفته وی، اگر در بلند مدت سود بانکی 
بالا باشــد، قطعا در تورم تاثیر خواهد گذاشت و تلاش 
وزارت امور اقتصادی و دارایــی و بانک مرکزی پایین 
آوردن نرخ سود بانکی است. مواد 1۶۹و 1۶۹ مکرر قانون 
مالیات های مستقیم در راستای مبارزه با فرار مالیاتی به 
سازمان امور مالیاتی این اجازه را داده است تا حساب ها 
و اطلاعات مالی مودیان را مورد بررســی قرار دهد تا با 

شفافیت سازی جلوی فرارهای مالیاتی گرفته شود.
طبق این مواد قانونی، همه اشخاص حقوقی که اقدام به 
فعالیت های اقتصادی و تجاری در فصول مختلف سال 
می کنند، موظف به ارائه صورت های مالی و معاملاتی 

خود به ســازمان های مالیاتی هســتند و این امر در 
راستای محاسبه مالیات ستانی عادلانه است.

سازمان امور مالیاتی در چند ســال گذشته با به روز 
رسانی سامانه های متعدد توان خود را برای بستن راه 
های فرار مالیاتی قرار داده است و در همین راستا سامانه 
مودیان و پایانه های فروشگاهی را اجرایی کرده است 
تا هر گونه خرید و فروش در این سامانه ثبت و صورت 

حساب ها به صورت الکترونیکی صادر شود.
سازمان امور مالیاتی کشــور از روش سنتی دریافت 
مالیات که مبتنی بر چانه زنی بین مودیان و ممیزان 
بوده، به سمت داده محوری و هوشمندسازی حرکت 
کرده است و بر اساس مســتندات و صورتحساب ها، 
مالیات را به صورت عادلانه دریافت می کند که این امر 

موجب رضایت اصناف و مشاغل است.

مجــری طــرح تولیــد پراکنــده و انرژی های 
نو شــرکت توانیر گفت: مســتند به هدفگذاری 
صورت گرفته در برنامه هفتم توســعه ســالانه 
 ۲00 مگاوات نیروگاه کوچک مقیاس در کشــور

 احداث می شود.
به گــزارش مهر بــه نقــل از وزارت نیــرو، زهرا 
اســماعیل زاده مجــری طرح تولیــد پراکنده و 
انرژی های نو شــرکت توانیر در خصوص اهمیت 
توســعه نیروگاه های کوچک مقیــاس و تولید 
پراکنده و آخرین اقدامــات صورت گرفته در این 
خصوص گفت: تولید برق در کشورهای مختلف 
با تکنولوژی هــای متنوعی انجام می شــود. این 
تکنولوژی ها گســتره قابل توجهی از تولید برق 
شامل استفاده از سوخت های فسیلی و نیز تولید 
برق با اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیر را در بر 
می گیرد. متناسب با بهره مندی کشورها از منابع 
اولیه انرژی، سهم انواع تکنولوژی ها در سبد تولید 

برق یک کشور تعیین می شود.
وی ادامه داد: در این بیــن نیروگاه های مقیاس 
کوچک حرارتی نیز در کشــورهایی که از شبکه 
گازرسانی برخوردار هســتند یکی از روش های 
تولید برق اســت که در جایگاه خود مزایای قابل 

توجهی دارد.
مجری طرح تولید پراکنده و انرژی های نو شرکت 
توانیــر در ارتباط با مزایای توســعه نیروگاه های 
کوچک مقیاس اضافه کرد: از جمله مزایای توسعه 
نیروگاه های کوچک مقیــاس می توان به کاهش 
تلفات تولید تا مصرف برق به دلیل نزدیک بودن 
به محل مصرف، حجم ســرمایه گذاری مورد نیاز 
پایین تر نسبت به نیروگاه های متمرکز و نیز امکان 
بهره گیری از حرارت تولیدی نیروگاه برای مصارف 

حرارتی و برودتی اشاره کرد.

اسماعیل زاده در ادامه به انواع نیروگاه های تولید 
پراکنده اشــاره کرد و افــزود: نیروگاه های تولید 
 )Distributed Generation-DG( پراکنده
معمولاً به دو دسته حرارتی و تجدیدپذیر تقسیم 
می شوند. در کشور ما نیروگاه های تولید پراکنده 
حرارتی با عنوان مولدهای مقیاس کوچک شناخته 
می شــوند که به دلیــل مزایای اســتفاده از این 
نیروگاه ها، توسعه آن ها از سال 1۳۸۷ در دستور 
کار وزارت نیرو قرار گرفت و از آن سال تا کنون به 
صورت سالانه بر میزان ظرفیت این نیروگاه ها در 

سبد تولید برق کشور افزوده شده است.
وی در خصوص برنامه های وزارت نیرو برای توسعه 
نیروگاه های کوچــک مقیاس در کشــور گفت: 
اغلب نیروگاه های مقیاس کوچک با مشوق دولت 
برای ســرمایه گذاری بخــش خصوصی از طریق 
سازوکار عقد قرارداد خرید تضمینی بلندمدت با 
شرکت های برق منطقه ای، احداث شده و تولید 
برق را به عهده داشته اند. علاوه بر خرید تضمینی 
با نرخ هایی که به صورت ماهانه بر اساس نرخ روز 
ارز و تورم تعدیل می شوند، تسهیلاتی همچون در 
اختیار قراردادن زمین در شهرک های صنعتی و 
ساختگاه های قابل استفاده در صنعت برق )زمین 
پست ها(، تعرفه سوخت نیروگاهی و تضمین آن و 
معرفی به نهادهای تأمین مالی برای اخذ تسهیلات 
نیز از جمله راهکارهای افزایش مشوق های توسعه 

سرمایه گذاری در این حوزه بوده است.
مجری طرح تولید پراکنده و انرژی های نو شرکت 
توانیر در همین رابطه ادامــه داد: در حال حاضر 
نیز با توجه به کوتاه بودن دوره احداث، توســعه 
نیروگاه های دارای توجیه فنی و اقتصادی در نقاط 
دارای اولویت شبکه با سازوکارهای حمایتی از این 
کسب و کار مطابق ضوابط جدید وزارت نیرو و با 

امکان ترانزیت برق تولیدی از طریق قراردادهای 
دوجانبه این نیروگاه ها با صنایع از ســوی دولت 
دنبال می شود. همچنین در جهت توسعه هدفمند 
این مولدها به منظور بهره گیری حداکثر از مزایای 
آن ها در شبکه، از ابتدای برنامه ششم توسعه، نقاط 
حائز اولویت احداث نیــروگاه به صورت دائمی در 
کشور احصاء شده و جلب مشارکت سرمایه گذاران 
در این نقاط توسط شرکت های برق منطقه ای و 

توزیع نیروی برق در دست اقدام است.
اســماعیل زاده در ارتبــاط بــا ظرفیــت فعال 
نیروگاه های کوچک مقیاس کشور اظهار داشت: 
از ابتدای توســعه نیروگاه های مقیاس کوچک، 
تعداد ۳۳4 نیروگاه با ظرفیت نامی ۲4۶4 مگاوات 
در سطح کشــور به بهره برداری رسیده است. در 
سال جاری تولید غیرهمزمان نیروگاه های مولد 
مقیاس کوچک حرارتی در پیک تابستان به 1۳۸0 
مگاوات رسید. توان تأمین شــده در لحظه پیک 
سال 140۳ نیز برابر 1۳۳4 مگاوات بوده که نسبت 
به تولید در لحظه ی پیک سال گذشته ۲0 درصد 

رشد داشته است.
وی با اشاره به چالش تأمین انرژی گاز نیروگاه های 
کوچک مقیاس حرارتی اضافه کرد: علی رغم رشد 
و توســعه ظرفیت منصوبه در سال جاری، انرژی 
تولیدی نیروگاه های مقیاس کوچک حرارتی در 
دو سال گذشته، به علت قطع گاز ناشی از ناترازی 
در تولید و مصرف گاز طبیعی، انرژی تولیدی این 

نوع نیروگاه ها با مشکل مواجه شده است.
مجری طــرح تولیــد پراکنــده و انرژی های نو 
شــرکت توانیر با بیان اینکه در ســال گذشــته 
نیروگاه هــای تولید پراکنــده 1. ۵ درصد انرژی 
تولیدی حرارتی ســالانه را برعهده داشته اند، در 
خصوص هدف گذاری صورت گرفتــه در وزارت 

نیرو برای توســعه نیروگاه های کوچک مقیاس 
اضافه کرد: ناترازی موجود بیــن تولید و مصرف 
برق در سال های اخیر از یک سو و نیاز به افزایش 
ظرفیت های جدید تولید، وزارت نیرو را برآن داشته 
تا با ترغیب سرمایه گذاران به مشارکت در احداث 
و توســعه ظرفیت های نیروگاهی گامی در جهت 

کاستن این ناترازی بردارد.
وی در همین رابطه گفت: در حــال حاضر نیز با 
ابلاغ "مصوبه مقررات )نرخ و ضوابط( عرضه برق 
نیروگاه های مقیاس کوچک " در بهمن ماه سال 
گذشته، توسعه مولدهای مقیاس کوچک حرارتی 
از ســوی دولت دنبال می شــود. در این سازوکار 
سرمایه گذار احداث نیروگاه مجاز است نسبت به 
انعقاد قرارداد دوجانبه بــا مصرف کنندگان اقدام 
کرده و مصرف کننده طرف قــرارداد دوجانبه در 
صورت تولید نیروگاه، به همان میزان مشــمول 
برنامه های مدیریت مصرف در دوره اوج بار نخواهد 

بود..
اسماعیل زاده در پایان در خصوص هدف گذاری 
صورت گرفته برای توســعه نیروگاه های کوچک 
مقیاس بیان کرد: توســعه نیروگاه های مقیاس 
کوچک مطابق هدف گذاری برنامه های توســعه 
پنج ســاله مورد پیگیری و اقدام است. این حوزه 
تنها حوزه ای اســت که هدف گذاری انجام شده 
در برنامه ششم توسعه در آن به طور کامل محقق 
شد. هدف گذاری انجام شــده برای برنامه هفتم 
توسعه نیز توسعه ســالانه ۲00 مگاوات نیروگاه 
مقیاس کوچک است. در سال جاری نیز در برنامه 
14 مگاپروژه برای کاهش ناترازی تولید و مصرف 
برق" وزارت نیرو برای )اوج بار تابستان 1404(، 
توسعه هدفمند این نیروگاه ها نیز با جدیت مورد 

پیگیری است.

سرپرست ســازمان مرکزی تعاون روستایی ایران 
از جذب تســهیلات بانکی برای خریدهای توافقی 
محصولات کشــاورزی خبر داد. بــه گزارش مهر، 
محمدرضا طلایی، سرپرســت ســازمان مرکزی 
تعاون روســتایی ایران از تخصیص 4 هزار میلیارد 
ریال یارانه از قانون بودجه ســال 140۲ کل کشور 
در جهت حمایت از تولیدکنندگان و کشــاورزان 
بخش کشاورزی خبر داد و گفت: سازمان مرکزی 
تعاون روستایی نسبت به انعقاد قرارداد عاملیت با 
بانک های کشاورزی و توسعه تعاون جهت پرداخت 

تسهیلات یارانه دار اقدام کرده است.
وی ادامه داد: همچنین با تلفیق منابع بانکی مقرر 
شد بانک کشاورزی نســبت به پرداخت ۲۹ هزار 

میلیارد ریال تسهیلات و بانک توسعه تعاون مبلغ ۶ 
هزار میلیارد ریال تسهیلات با نرخ سود 1۳ درصد 
به شبکه تعاونی های تحت پوشش سازمان جهت 
خرید توافقی محصولات کشاورزی و همچنین میوه 

نوروز سال 140۳ اقدام کند.
به گفته سرپرست سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایــران، از تاریخ آذرماه ســال 140۲ تــا پانزدهم 
شهریور ماه 140۳ بانک کشــاورزی مبلغ ۷,410 
میلیارد ریال و بانک توســعه تعاون مبلغ ۳,4۸0 
میلیارد ریال جمعاً 10,۸۹0 میلیارد ریال تسهیلات 
به شبکه پرداخت کرده و فرایند پرداخت تسهیلات 
مورد نظر طبق قوانین و مقررات جاری ادامه خواهد 

داشت.

سرپرست دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد گفت:تکمیل 
خط ریلی چابهار و جلفا-چشمه ثریا بسیاری از تهدیدات 
متصور از جمله ریدور زنگزور را از صرفه اقتصادی خارج 
می کند. به گزارش تسنیم، رضا مســرور در نشست با 
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( با موضوع 
بررسی و ارزیابی پروژه های قرارگاه در مناطق آزاد با اشاره 
به اولویت های اقتصادی دولت چهاردهم در بر طرف کردن 
مشکلات مردم به همت و انسجام ملی و توسعه متوازن بر 
این نکته اظهار کرد: اگر بخواهیم مناطق آزاد نقش موثری 
در اقتصاد داشته باشند باید مزیت های قانونی آن را در نظر 
بگیریم. وی با اشاره به اهمیت کریدور میانی و ظرفیت های 
لجستیکی و ترانزیتی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی شمالی 
ایران، افزود: تکمیل خطوط ریلی چابهار و همچنین مسیر 

جلفا به چشمه ثریا می تواند بسیاری از تهدیدات متصور از 
جمله کریدور زنگزور را از صرفه اقتصادی خارج کند. وی 
از تشکیل کارگروه تخصصی برای حل مشکلات پروژه های 
مناطق آزاد قشم و چابهار خبر داد و گفت:  مناطق آزاد در 
حوزه تأمین مالی پروژه ها، تخصصی عمل نمایند. سردار 
عبدالرضا عابد، فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا)ص( 
نیز در این نشست بر همکاری با دبیرخانه شورایعالی برای 
حل مشــکلات و موانع در پروژه های قرارگاه در مناطق 
تأکید کرد و افزود: همه مشکلات در پروژه ها نقدینگی 
نیســت، اگر عزم و اراده و همدلی نباشد با نقدینگی هم 
کاری پیش نخواهد رفت. وی گفت: مردم و سرمایه گذاران 
اخبار رسانه ها اهمیت ندارد، بلکه آنچه را که می بینند در 

موردش نظر می دهند.

تلاش دولت یافتن فراریان مالیاتی است

سالانه ۲۰۰ مگاوات نیروگاه کوچک مقیاس احداث می شود

تکمیل راه آهن چابهار زنگزور را از صرفه اقتصادی خارج می کندپرداخت تسهیلات به شبکه تعاونی
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3 بازار

رئیس اتحادیه گوشت قرمز با اشــاره به اینکه قیمت گوشت قرمز 
طی ســه هفته اخیر حدود ۳۰ هزار تومان کاهش داشــته، اظهار 
کرد: هم دام هــا در این فصل وزن گیری مناســبی دارند و هم بازار 
 چندان رونقی نــدارد و تمامی این عوامل موجــب کاهش قیمت 

شده است.
به گزارش ایسنا، طی روزهای گذشته قیمت گوشت قرمز اعلام شد 
و به گفته منصور پوریان - رئیس شــورای تامین دام کشور- قیمت 
گوشت گوساله و گوســفندی منجمد تنظیم بازاری زیر ۳۰۰ هزار 

تومان و گوشت گرم با قیمت ۳۸۰ هزار تومان به فروش می رسد.
وی با تاکید بر اینکه بازار در ثبات نســبی به ســر می برد و قیمت 
چندان چشــمگیری ندارد، تصریح کرد: با توجه به بالارفتن هزینه 
تولید گوشــت داخلی، قیمت دام زنده در محــدوده ۲۵۰ تا ۲۶۰ 

هزار تومان و گوساله با احتســاب نژاد و کیفیت در محدوده قیمتی 
۱۷۰ تا ۱۹۵ هزار تومان اســت. قیمت  گوشــت گوسفندی تولید 
 داخل بیش از ۵۰۰ هزار تومان و گوســاله بــالای ۴۵۰ هزار تومان

 است.  
پوریان در پاسخ به این پرسش که آیا در کنار این ثبات شرایط بازار 
می توانیم شاهد کاهش قیمت نیز باشیم یا خیر؟ مطرح کرد: کاهش 
قیمت تابع هزینه است. تولید در کشور ما با تولید در کشورهای دیگر 
متفاوت است. کشورهایی آســیایی از جمله ارمنستان، گرجستان، 
روسیه، قرقیزستان و... که از آن ها واردات گوشت انجام می شود، به 
دلیل اینکه اقلیم خوب و شرایط مرتعی مناسبی دارند، هزینه های 
تولید بســیار پایینی دارند. اما ایران اقلیم خشــکی دارد و از مراتع 
کافی نیز برخوردار نیســت و فقر مرتع داریم و این موجب شــده  

 که تولید گوشــت در کشــور ما بیشــتر از طریق نهاده های دامی 
انجام شود.

به بهانه اعلام قیمت ها سری به مغازه ها برای بررسی قیمت گوشت 
زدیم. مغازه هایی که چندان شــلوغ نبودند و خبر از آرام بودن بازار 
می داد. قیمت ها در مغازه های حوالی خیابان بهشــتی طبق لیست 

زیر است.
علی اصغر ملکی - رئیس اتحادیه گوشــت قرمز- نیــز اظهار کرد: 
قیمت گوشت قرمز نســبت به ۳ هفته پیش حدود ۳۰ هزار تومان 
کاهش داشته است. این کاهش قیمت از وزن گیری مناسب دام ها 
سرچشــمه می گیرد. البته از جمله عواملی که دســت در دســت 
 هم داده تا قیمت کاهش یابد این اســت که بازار گوشــت چندان 

رونقی ندارد.

ثبات نسبی در بازار گوشت قرمز
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معاون وزیــر صمت گفت: تجــارت الکترونیک 
نســبت به بقیه بخش های اقتصادی در کشور، 
رشد دوبرابری را درمقایســه با معاملات سنتی 

تجربه کرده است.
به گزارش تسنیم علیرضا شــاه میرزایی معاون 
تجــارت و خدمــات وزارت صمت در مراســم 
اختتامیه نمایشــگاه و همایش روز ملی تجارت 
الکترونیک اظهار داشــت: درحالی که  اصناف 
مخالفت هایی با صدور مجوز برای کســب و کار 
های آنلاین داشــتند اما اکنون اتاق اصناف نیز 

خود به دنبال ایجاد سکوهای اینترنتی است.
وی افزود:  برداشــتی در ابتدا وجود داشت که 
تجارت الکترونیک رقیب اصناف است، اما اکنون 
به جایی رســیدیم که  خود اتحادیه طلا نیز به 
دنبال فروش آنلاین اســت. معاون وزیر صمت 
ادامه داد: درباره عیار و ســرقت طلا مشکلاتی 
وجود دارد که حوزه های تجارت الکترونیک می 

تواند این مشکلات را حل کند.
وی تصریح کرد: در حوزه امــلاک الزام به ثبت 

رســمی املاک میتواند جهشی در فعالیت های 
تجارت الکترونیک ایجاد کند  . وی افزود: معاملات 
مسکن باید در سامانه ها ثبت شوند و سکوهای 
اینترنتی نیز به این سامانه ها وصل می شوند و به 

مردم خدمات آنلاین ارائه می شود .
وی با بیان اینکه تجارت الکترونیک در مقایسه 
با معاملات سنتی، رشــد دو برابری داشته است 
گفت: در حوزه تجــارت الکترونیک طلا با توجه 
به تدوین سند باکســی که در دست اجرا داریم 
میتوانیم ضوابــط را به گونه ای بنویســیم که 
تعداد زیادی از شــرکت های جدید به این حوزه 

ورود کنند.
وی افزود: حوزه های ملک و طلا هر کدام حوزه 
های  بزرگ در حوزه تجارت الکترونیک به حساب 
می آیند. معاون وزیر صمت گفت: ۴۰ درصد خرید 
های شرکت های دولتی که معادل هزار و ۱۰۰ 
میلیارد تومان است از طریق تجارت الکترونیک 
انجام می شود  که به نظر می رسد حتی با سرعت 

بیشتر از بخش خصوصی در حال رشد است.

رییس اتحادیه مشــاوران املاک تهران تاکید کرد: 
برخی از محله های تهران کامــلا به اتباع اختصاص 
پیدا کرده و ممکن است دو خانواده یک واحد را برای 
سکونت تقسیم کنند البته پشت بام فروشی و اجاره 
پشت بام مطلقا نداریم. ممکن است کارگران فصلی 
در تابستان برای مدتی کوتاه پشت بام خوابی داشته 
باشد و پشت بام خوابی غیر قانونی نیست اما اخلاقی 
هم نیست. به گزارش ایلنا، کیانوش گودرزی، رییس 
اتحادیه املاک استان تهران درباره سامانه های کاتب 
و خودنویس برای ثبت معاملات املاک اظهار داشت: 
معتقدم تعدد سامانه ها مشکلاتی را ایجاد می کند و 
موجب سردرگمی مردم و مشاوران املاک می شود، 
از این رو باید یک ســامانه واحد وجود داشته باشد و 
مردم تکلیف خود را بدانند اما قرار نیست سامانه ای 

حذف شود. 
وی ادامه داد: ایجاد ســامانه ها در ثبت قراردادهای 
معامله املاک و مستغلات قانون است و ما به عنوان 
مشاوران املاک ملزم به اجرای قانون هستیم اما تعدد 
سامانه ها رضایت بخش نخواهد بود. اما درباره اینکه 
کدام سامانه، کاتب یا خودنویس سامانه بهتری است 
ما معتقدم که هر ســامانه  ای که مردم با آن راحت تر 
هستند، مشاوران املاک هم راضی به استفاده هستند. 
رییس اتحادیه مشــاوران املاک تهران تاکید کرد: 
معتقدم که قانون اســت باید به اجرا کنیم اما انعقاد 
قرارداد بدون پشــتوانه تخصص جزو اینکه بار قوه 
قضاییه را بیشتر می کند، نفع دیگری ندارد و حقوق 
دولتی را حذف می کند.  البتــه، در حال حاضر هیچ 
محدودیتی برای ایجاد سامانه هاق وجود ندارد اما همه 
سامانه باید به سامانه کاتب و در نهایت به ثبت اسناد 

متصل شوند.
گودرزی درباره اثرگذاری اتباع خارجی در بازار مسکن 
گفت: امروز تعداد اتباع خارجی در کشــورمان زیاد 

است که البته بین آنها افراد نخبه هم دیده می شود 
و اشتغالزایی هم می کنند اما باید به آنها سرو سامان 
بدهیم و باید شناســه یکتای اتباع خارجی در یک 
بانک اطلاعاتی جمع آوری شود و قراردادهای اجاره 

براساس آن انجام شود. 
وی در پاسخ به ســوال ایلنا درباره اینکه با توجه به 
ممنوعیت خرید و فروش املاک و دارایی برای اتباع 
خارجی وجود دارد، چگونــه افغان ها وارد معاملات 
خرید و فروش ملک در ایران شــدند، اظهار داشت: 
فروش ملک به اتباع خارجی از جمله افغان ها ممنوع 
است و تاکنون هم انعقاد قرارداد فروش ملک به افغان ها 
در شماوران املاک مشاهده نشده  است. اما برخی از 
قراردادهای اجاره به صورت دستی انجام می شود که از 
چند سال گذشته قراردادهای دستی را ممنوع کردیم 
و درباره اجاره مســکن به اتباع خارجی و افغان ها تا 
وزارت کشور و نیروی انتظامی مذاکراتی داشتیم تا این 
موضوع ساماندهی شود و باید این امکان ایجاد شود که 

برای اتباع در سامانه ها قرارداد منعقد کنیم.
گودرزی افزود: البته برخی از افغان ها به واسطه امین 
ایرانی نسبت به انعقاد قراردادها انجام می دهند اما حق 

مالکیت ندارند. 
رییس اتحادیه مشــاوران املاک تهران تاکید کرد: 
برخی از محله ها کاملا به اتباع اختصاص پیدا کرده 
و ممکن است دو خانواده یک واحد را برای سکونت 
تقسیم کنند  البته پشت بام فروشی و اجاره پشت بام 
مطلقا نداریم. ممکن است کارگران فصلی در تابستان 
برای مدتی کوتاه پشت بام خوابی داشته باشد و پشت 
بام خوابی غیر قانونی نیست اما اخلاقی هم نیست.وی 
با اشاره به مدت زمان انتظار خرید مسکن گفت: در 
حال حاضر مدت زمان انتظار برای خرید مسکن به 
۸۰ سال رسیده و قشر کارمند از چرخه خرید مسکن 

حذف شده اند.

و  حمــل  کمیســیون  رئیــس  نایــب 
تــاق  ا لجســتیک  و  نزیــت  ترا نقــل، 
 بازرگانــی ایــران بــا بیــان اینکــه مســائل 
سیاســی بر صدور روادیــد بــرای کامیون ها 
تاثیر مســتقیم دارد، گفت: با توجه به مدیریت 
جدید شــکل گرفتــه، عمــل به تعهــدات و 
پرداخت هــای انجــام شــده از ســوی ایران، 
COB قول داده که جلوی لغــو عضویت ایران 
 را بگیــرد و در آینــده نزدیــک تعلیــق را هم 

حذف می کنند.
فاطمــه قنبرپــور در گفت وگــو بــا ایســنا، 
 COB بــا بیــان اینکــه از جملــه مقــررات
)شــورای بیمــه ســبز کمیســیون اقتصادی 
 ســازمان ملــل کــه مرکــز بیمــه شــخص

 ثالــث بــرای کامیون هــای حمــل و نقــل 
بین المللــی( ایــن اســت کــه یک شــرکت 
خصوصی و غیرسیاســی مســئولیت پرداخت 
بیمه را داشته باشــد، گفت: این نهاد در شرایط 
تحریم بــا اغماض با ایــران رفتار کــرد و این 
مســئولیت به عهده بیمه مرکزی و بیمه ایران 
بود. اما به دلیل عدم پاســخگویی به نامه های 
COB، عدم پرداخت خســارت ها و کوتاهی در 
 مذاکرات، ایران از ابتدای ســال ۲۰۲۴ از بیمه

 سبز تعلیق شد.
وی افــزود: با جلســاتی کــه برگــزار کردیم، 
بیمه اتکایــی برای ایــن موضوع متشــکل از 
چند بیمه تشــکیل شد، اما چون ســایه بیمه 
مرکــزی هنــوز روی آن بــود نمی توانســت 
از موضوع دولتــی بودن خارج شــوند و تقریبا 
غیر فعال بــود. در نهایت از چنــد هفته قبل با 
تغییر مدیریت آن، ســاز و کار جدید تشکیل و 
به بیمه ســبز اعلام شــد. در نهایت مقرر شده 
بحث تمدیــد تعلیق ایران از بیمه ســبز مطرح 
 نشود و در جلســات بعدی مجددا این موضوع 

مطرح شود.
به گفته نایب رئیس کمیســیون حمل و نقل، 
ترانزیت و لجســتیک اتاق بازرگانــی ایران، با 
توجه به مدیریت جدید شــکل گرفته، عمل به 
تعهدات و پرداخت های انجام شــده از ســوی 
ایران، COB قول داده کــه جلوی لغو عضویت 
 ایران را بگیرد و در آینــده نزدیک تعلیق را هم 

حذف می کنند. 
وی در ادامــه با بیان اینکه شــرایط سیاســی 
منطقــه، دریافت روادید را بــرای کامیون های 
ایرانی در اروپا با مشــکل مواجه کرده، تصریح 
کرد: البته برای مدتی دریافت روادید تســهیل 
شــده بود و رومانی، لیتوانی اتریــش، آلمان و 
غیــره راحت تر بــه راننده های ایرانــی روادید 
می دادند. اما بعد از حملات اخیر دوباره با مشکل 
صــدور ویزا مواجه هســتیم. در اصل مســائل 
 سیاســی بر صدور روادید برای کامیون ها تاثیر 

مستقیم دارد.
گفتنی اســت شــورای بیمه ســبز کمیسیون 
اقتصــادی ســازمان ملل بــه دلیــل تبعات 
ناشــی از تحریم دربــاره دریافــت و پرداخت 
خســارات کامیون هــای تحت پوشــش بیمه 
ســبز جهانی از طریــق شــبکه های بانکی و 
همچنین مقــررات بازدارنده اتحادیــه اروپا و 
مشــکلات ارتباطی بــا بیمه مرکــزی ایران، 
امــکان اســتفاده از بیمه ســبز بــرای بیمه 
 مرکزی ایران از ابتدای ســال ۲۰۲۴ را تعلیق 

کرده است.
اگر ایران نتواند از تعلیق شــورای بیمه ســبز 
خارج شــود، مجبور اســت بیمــه را از دیگر 
کشــورهای عضو خریــداری کند کــه طبق 
برآوردهای انجام شــده این اقدام اضافه حتی 
 تا چهار برابر، هزینه هــای حمل ونقل را افزایش 

خواهد داد.

یک کارشــناس بــازار گفت که شــیوه فعلــی و پرابهــام عرضه 
خودروهای وارداتی تنها به ســود دلالان تمام می شــود. احســان 
مرادی در گفت وگو با مهر گفت: با یک بررســی ســاده مشــخص 
می شــود که شــیوه کنونی عرضه خودروهای وارداتــی کمکی به 
صنعت و بازار خودرو و مصرف کنندگان نکرده اســت و بهتر است 
 دولت چهاردهم این رویه غیرشــفاف و غیررقابتی را به سمت بازار 

سرمایه سوق دهد.
مرادی افزود: هم اکنون اعلام می شود که متقاضیان با وکالتی کردن 
۵۰۰ میلیون تومان برای خرید خودروی وارداتی اقدام کنند اما هیچ 

آیتمی در این فرآیند حتی برند خودرو و قیمت آن مشخص نیست.

این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد: بعد از انجام قرعه کشــی 
و برنده شــدن برخی افــراد در قرعه کشــی، اعلام می شــود که 
متقاضیان از بین فهرســت خودروهای وارداتــی باید چند اولویت 
 را انتخاب کرده و اگر شــانس بیاروند یکی از اولویت ها مورد تأیید 

قرار می گیرد.
به گفته او، از نظر شرعی هم به نظر می رسد با توجه به عدم مشخص 
بودن مورد معامله این فرآیند دچار اشــکال باشــد کــه البته باید 
کارشناســان مربوطه در این خصوص اظهار نظر فرمایند و از حیطه 

دانش بنده خارج است.
مرادی با طرح این پرســش که کجای این فرآیند منطقی، عادلانه، 

رقابتی و شفاف اســت؟ گفت: لازم اســت این فرآیند پر از ابهام و 
احتمال کنار گذارده شــود و فرآیند شــفاف بورس کالا که قبل از 
حراج، در اطلاعیه عرضه مشخصات خودرو و قیمت پایه و کل مراحل 
عرضه تا تحویل، مشخص می شود و فرد با اطلاعات کامل و با قیمت 

موردنظرش در حراج شرکت می کند.
عضو هیئت مدیره کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران در پایان گفت: 
با توجه به ارائه برنامه های دولت جدید در راستای شفافیت و رقابت 
اقتصادی، ادامه روندهای گذشته دور از منطق و عدالت است و لازم 
اســت خیلی زود این رویه غلط جای خود را به سیستم های شفاف، 

رقابتی و عادلانه در بازار سرمایه دهد.

نماینده فائو در ایران گفت: دسترسی همگانی به غذای مغذی و ایمن، 
تعهدی برای ســلامت هر ملت بوده و زنان روســتایی ستون اصلی 

تولیدات کشاورزی و تحقق این امر به شمار می روند.
به گزارش مهر، نخســتین همایش بین المللی و هشــتمین آئین 
ملی گرامی داشــت روز جهانی زنان روســتایی و عشایری در محل 
ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشــاورزی )تات( برگزار شد. 
نازی توکلی، سرپرســت دفتر نمایندگی فائو در جمهوری اسلامی 
ایران در مراســم روز جهانی غذا، روز جهانی زنان روستایی ۲۰۲۴ 
گفت: بسیار خوشحال و مفتخرم که امروز در کنار شما هستم تا دو 
مناسبت جهانی مهم را گرامی بداریم: روز جهانی غذا و روز جهانی 
زنان روستایی. اگرچه این دو مناسبت ممکن است در نگاه اول جدا 
از هم به نظر برسند، اما در واقع پیوندی عمیق با یکدیگر داشته و هر 
دو بر اهداف مشترک ما یعنی توســعه پایدار، امنیت تغذیه و غذا، 

توانمندسازی جوامع و زنان روستایی تأکید دارند.
وی افزود: امسال در روز جهانی غذا، بار دیگر به ما یادآوری می شود 
که دسترسی همگانی به غذای مغذی و ایمن، نه فقط یک نیاز اساسی 
انسانی، بلکه تعهدی برای سلامت، رفاه و آینده ای بهتر برای هر فرد و 
هر ملتی است. این تعهد به شکلی عمیق با روز جهانی زنان روستایی 
نیز پیوند خورده است، روزی که ما از نقش ارزشمند و بی بدیل زنان 
روستایی که ستون اصلی تولیدات کشــاورزی و معیشت روستایی 

هستند، قدردانی می کنیم.

وی یادآور شد: در جمهوری اســلامی ایران، زنان روستایی همواره 
نقشی اساسی در حفظ روش های کشــاورزی سنتی، تنوع زیستی 
و حفاظت از محیط زیست ایفا کرده اند. آنها نه تنها تولیدکنندگان 
اصلی غذا هســتند، بلکه در حفظ تعادل بین طبیعت و تولید غذای 

سالم نیز نقش کلیدی دارند.
وی تصریح کرد: فائو این افتخار را داشــته اســت که در پروژه های 
مختلفی که از زنان روســتایی حمایت می کنند، بــا وزارت جهاد 
کشاورزی همکاری نزدیکی داشته باشد. به عنوان نمونه، در پروژه 
حفاظت از شتر دوکوهانه، زنان روستایی و عشایری در زمینه فرآوری 
پشم و شیر شتر آموزش دیده اند که برای آنها فرصت های جدیدی 

برای درآمدزایی فراهم می کند.
نماینده فائو در ایــران اضافه کرد: همچنین، پــروژه احیای مناظر 
جنگلی و زمین های تخریب شده که به تازگی به پایان رسیده، زنان 
روستایی را قادر کرده تا در فعالیت هایی همچون پخت نان محلی، 
بافت طناب از نخل خرما و کاشت نهال شرکت کنند. این فعالیت ها 
نه فقط معیشت خانواده های آنها را بهبود بخشیده، بلکه به مبارزه با 

بیابان زایی نیز کمک کرده است.
توکلی با بیان این که تولید غذای ســالم و مغذی از کســانی که آن 
را تولید می کنند، جدا نیســت، عنوان کرد: با توانمندســازی زنان 
روستایی از طریق ارائه دانش، مهارت ها و فرصت ها، اطمینان حاصل 
می کنیم که هم از زمین و هم از انسان ها به خوبی مراقبت می شود. 

این توانمندسازی فقط برای افزایش بهره وری نیست، بلکه به منظور 
ایجاد جوامعی مقاوم است که قادر باشند با چالش های جهانی مانند 
تغییرات اقلیمی، کاهش منابع و تغییر تقاضاهای کشاورزی مقابله 

کنند.
وی گفت: زنان روســتایی در قلب این تاب آوری قرار دارند و نقشی 
اساسی در حفظ طبیعت برای آینده جمعی ما ایفا می کنند. این امر 
ما را به هم افزایی قدرتمندی میان این دو مناسبت رهنمون می کند.

توکلی در بخشی دیگر از سخنان خود اظهار کرد: اگر به موضوع امسال 
روز جهانی زنان روستایی، »زنان روســتایی از طبیعت برای آینده 
جمعی ما حمایت می کنند« بیاندیشیم، آشکار می شود که حمایت 
از زنان روستایی به معنای سرمایه گذاری در آینده ای است که در آن 
تنوع زیستی حفظ می شود، تاب آوری در برابر تغییرات اقلیمی تقویت 
می گردد و جوامع برای پیشرفت آماده می شوند. بنابراین، با پشتیبانی 
از آنان، به طور مستقیم به چشــم انداز روز جهانی غذا، یعنی زندگی 

بهتر و آینده ای روشن تر برای همگان، کمک می کنیم.
نماینده فائو در ایران اضافه کرد: همگی تلاش کنیم تا این اطمینان 
حاصل شود که زنان روستایی ابزار و ظرفیت لازم را برای ادامه نقش 
حیاتی خود در خانواده و کشــاورزی، تولید غذا، حفاظت از محیط 
زیست، در اختیار دارند. توانمندسازی آنان کلید دستیابی به آینده ای 
است که در آن هیچ فردی جا نماند و همه بتوانند از حق دسترسی به 

غذای متنوع، ایمن و مغذی بهره مند شوند.

نگاهی به شاخص رشد مسکن 
در سال های اخیر نشان می 
دهــد, میزان رشــد قیمت 
مســکن چندین برابر رشد 
دستمزد کارگران بوده است و 
همین امر باعث شده بخش عمده حقوق کارگران صرف 

اجاره بها, حتی در حاشیه شهرها می شود.
به گزارش تســنیم، با نگاهی به سبد معیشت می توان 
متوجه شــد که بخش زیادی از درآمد کارگران صرف 
اجاره بها می شود, در شرایطی که قیمت یک متر مسکن 
۱۴ برابر دستمزد یک کارگر است, چگونه یک کارگر می 
تواند صاحب خانه باشد, بدیهی است که اکثر کارگران 
مستأجر هستند و بخش زیادی از هزینه های آنها صرف 

اجاره بها می شود.
گزارش های بانک مرکزی بیانگر این است که  قیمت یک 
مترمربع واحد مسکونی معامله شده در شهر تهران در 
سال ۱۳۹۶، برابر با۵میلیون و ۸۷۵هزار تومان بوده است.
یک سال بعد زمانی که جهش قیمت ها آغاز شد، قیمت 
یک مترمربع واحد مسکونی به ۱۰میلیون و ۶۶۷ هزار 
تومان افزایش یافته است.درحالی قیمت مسکن در یک 

سال متری ۵میلیون تومان گران تر شد که دستمزدها 
تنها ماهی ۲۰۰هزار تومان افزایش داشــتند. در سال 
۱۳۹۶، حداقل دستمزدها ۹۲۹هزار تومان بود که سال 

بعد به یک میلیون و ۱۴۰هزار تومان رسید.
با گذشت پنج ســال پس از آن در ســال ۱۴۰۲، رشد 
سالانه شــاخص اجاره بها ۳۹,۶درصد شد. قیمت هر 
مترمربع واحد مسکونی در شهر تهران با رشدی بیشتر از 
۱۶برابر، ۸۱میلیونی شد و دستمزدها با رشد ۵برابری، به 
۵میلیون و ۳۰۸هزار تومان افزایش یافت. متناسب نبودن 
رشد دستمزدها با رشد قیمت مسکن، باعث شد تا مردم 

نتوانند برای تمام ابعاد زندگی خود هزینه کنند.
به گزارش مرکز آمار ایران، در سال ۱۳۹۶سهم مسکن 
در ســبد هزینه های خانوار، ۳۳درصد بود که این عدد 
در سال گذشــته به ۴۲,۴ درصد رسیده است. مسکن 
۱۰درصد از سهم ســایر ملزومات زندگی انسان، مانند 
هزینه های درمانی، پوشاک، تفریح و ارتباطات را به خود 
اختصاص داده اســت. به عبارت دیگر، مردم ناچارند از 
سهم سایر ابعاد زندگی بگذرند تا بتوانند هزینۀ مسکن 

را پرداخت کنند.
درحالی که تورم حاکم بر اقتصاد بالای ۴۰درصد است 
که دستمزد کارگران دچار عقب ماندگی بسیار است. 
رشد شاخص اجاره بهای مسکن از۸,۳درصد به بیش از 

۳۹درصد در سال۱۴۰۲ نشان می دهد که دستمزدها به 
آن میزان رشد نکرده است.

اکبر شوکت، رییس کانون انجمن های صنفی کارگران 
ساختمانی  با اشــاره به اینکه شــرایط کاری کارگران 
ساختمانی بسیار دشــوار است و هیچ ایمنی بهداشتی 
برای جلوگیری از حوادث شــغلی در کارگاه ها وجود 
ندارد, گفت: تعداد حوادث شغلی در این شغل بسیار زیاد 
است. روزانه ۳ نفر فوتی بین کارگران ساختمانی داریم 
که آمار بسیار بالایی است، تعدادی بسیاری از کارگران 
روزانه قطع نخاع و قطع عضو می شوند. بیمه حق اولیه ی 
هر فردی است، اما متأسفانه بعید می دانیم با این قانون 
تمام کارگران ساختمانی که چشم انتظار بیمه بودند به 
حقشان برسند. رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی 
افزود: اتباع بیگانه به دلیل اینکه نیروی کار ارزان هستند 
و در کشور خود تحت فشار هستند, در کشور ما جایگزین 

نیروی کار ایرانی شده اند.
وی ادامه داد: پس از آن که بازار مسکن دچار رکود شد، 
این کارگران غیر ایرانی که از سایر صنایع وارد ساخت و 
ساز شدند، دیگر خارج نشدند. در واقع بخش زیادی از 
بازار ساخت و ساز مسکن ها توسط نیروی کار غیر ایرانی 
اشغال شده بود.اتباع بیگانه برای اینکه همچنان بازار کار 
ساخت و ساز را در اختیار داشته باشند، حتی دستمزد 

کمتر از قیمت واقعی می گیرند. رئیس انجمن صنفی 
کارگران ساختمانی کشــور، یکی از دلایل پایین بودن 
کیفیت ساخت و ساز در کشور را وجود کارگران غیرایرانی 
و فاقد کارت مهارت و نبود نظارت از سوی دستگاه های 
متولی عنوان کرد و گفت: این موضوع باعث شده تا نیروی 
کار ایرانی مورد بی مهری وزارت راه و شهرسازی، سازمان 
نظام مهندسی ساختمان کشور و وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی قرار گیرد.
شوکت تاکید کرد: یک عزم جدی برای ساماندهی شغلی 
نیروی کار ایرانی در صنعت بزرگ ساخت و ساز نیاز است 
تا ضمن افزایش امنیت شغلی، حوادث ناشی از کار در این 
صنعت به شــدت کاهش یابد که علاوه بر جلوگیری از 
آسیب جانی، از صدها میلیارد ضرر مالی تأمین اجتماعی 

جلوگیری می شد.
وی با اشاره به ماده ۱۸قانون بهبود مستمر فضای کسب و 
کار گفت: آئین نامه اجرایی این ماده قانونی چندین سال 
اســت در وزارت کار خاک می خورد. در صورتی که اگر 
همین آئین نامه اجرایی شود، آموزش های مقررات ملی 
ساختمان، آموزش های ایمنی و آموزش های مهارتی به 
کارگران ایرانی داده می شد که علاوه بر ارتقای کیفیت 
ساخت و ساز، به اشــتغال نیروی کار ایرانی در صنعت 
ساخت و ساز توجه می شد. شــوکت درباره مشکلات 
معیشتی کارگران ســاختمانی گفت:در استان قم یک 
بررســی آمار انجام دادیم؛ از بین ۲۵ هــزار نفر کارگر 
ســاختمانی که عضو انجمن بودند,حدود۸۵ درصدی 
از اعضا در ضعیف ترین نقاط شهری زندگی می کنند. 
نزدیک به ۴۰ درصد کل اعضا مستأجر هستند. یعنی 
حتی توان ساختن یک خانه برای خود در ضعیف ترین 

نقاط شهررا بسازند ندارند. مسکن سازان مسکن ندارند.
وی گفت: اصلی ترین و شــاید بتوان گفت بهترین راه 
مسکن  دار کردن کارگران، مراجعه به متن صریح قانون 
باشد.تجربه حداقل در این یکی دو دهه اخیر نشان داد 
که دولت با دخالت مستقیم در روند طرح های مسکن 
کارگری، نه تنها موجب پیشرفت در این زمینه نشد، بلکه 
با ایجاد تورم و خلق پول و... شرایط را بسیار بدتر کرد! به 
عنوان مثال با پولی که از کارگران تحت عنوان مسکن 
ملی گرفته شد، شاید آن زمان می شد ده متر زمین گرفت 
ولی اکنون یک متر هم نمی شود! اینچنین طرح هایی 
بی ارزش شدن پول را هم در بر داشته است.لذا همانطور 
که گفته شد، بهترین و اصلی ترین راه برای مسکن دار 
کردن کارگران حمایت از تعاونی های های مسکن است؛ 
که زیر نظر دولت برای هموار کردن مســیر این رویای 

کارگران، گامی برداشته شود.
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اشتغال نیروی کار ایرانی در صنعت ساخت و ساز ضرورت دارد

رونق ساخت مسکن کارگران

شیوه فعلی عرضه خودروهای وارداتی تنها به سود دلالان استدیدترین وضعیت عضویت ایران در بیمه سبز

زنان روستایی ستون اصلی تولیدات کشاورزی هستند

اصناف به دنبال ایجاد سکوهای اینترنتی هستند

رشد دوبرابری تجارت الکترونیک 

قشر کارمند در چرخه خرید مسکن حذف شد
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فناوری و 
اطلاعات

پیش نویس سند ساماندهی تبلیغات در فضای مجازی نهایی شد
پیش نویس سند تبلیغات تجاری در فضای مجازی از مجموعه اسناد راهبردی فضای مجازی، 
نهایی و جهت تصویب تحویل مرکز ملی فضای مجازی شد. به گزارش مهر به نقل از مرکز ملی 
فضای مجازی، پیش نویس سند تبلیغات تجاری در فضای مجازی از مجموعه اسناد اقدامات 
کلان »سند راهبردی جمهوری اسلامی ایران در فضای مجازی« با هدف ساماندهی و نظارت 
بر تبلیغات تجاری در فضای مجازی، جهت بررسی و تصویب به مرکز ملی فضای مجازی ارائه 
شد. این سند که متولی تدوین آن وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است، به دنبال ساماندهی و 
نظام مند سازی تبلیغات تجاری در فضای مجازی در راستای ارتقای اعتماد و اطمینان، رعایت 

ارزش های اسلامی و ایرانی و مهمتر از همه، حفظ حقوق مصرف کنندگان و مردم است.
تنظیم گری تبلیغات در فضای مجازی، منجر به سالم سازی و شفاف سازی اقدامات شده 
و این اقدام، انگیزه کسب و کارها به فعالیت در پیام رسان ها و سکوهای داخلی را با توجه به 
وجود آمدن فضایی امن و قانونمند، تقویت خواهد کرد. براساس این پیش نویس، وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی مسئول پیگیری تخلفات و اعلام آنها خواهد بود و در صورت عدم 
همکاری متخلفان، وزارت ارشاد می تواند از طریق مراجع قانونی برای برخورد با آنها اقدام 
کند. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با همکاری سازمان صدا و سیما، وزارت صمت، سازمان 
ثبت و املاک کشور، وزارت اقتصاد و امور دارایی، صنوف مرتبط، وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، دادستان کل کشور و … نسبت به تهیه پیش نویس سند تبلیغات تجاری در 
فضای مجازی اقدام خواهد کرد. گفتنی است؛ بررسی های تکمیلی این سند در حال حاضر 
در معاونت محتوای مرکز ملی فضای مجازی انجام شده و به زودی اولین جلسه بررسی 

نهایی آن در کمیسیون عالی ارتقای تولید محتوای فضای مجازی کشور برگزار می شود.

لزوم تبدیل مراکز سنتی به الکترونیکی 
تهران – ایرنا – قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی گفت: آینده کشور در گرو توسعه 
تجارت الکترونیک است و دیدگاه ما در وزارت صمت تبدیل مراکز خود را از شکل سنتی به 
الکترونیکی است. به گزارش ، »محمدصادق مفتح« در مراسم روز ملی تجارت الکترونیکی 
افزود: همانطور که در کنار توسعه تجارت، سازمان توسعه تجارت الکترونیکی شروع به کار 

کرد، صلاح کشور و مردم در تبدیل مراکز سنتی به الکترونیکی است.
مفتح تاکید کرد: ما در زمینه استفاده از پول به شکل الکترونیکی در جهان مقام نخست 

را داریم به این مفهوم  که اسکناس از مبادلات روزانه ما به صورت کل حذف شده است.
وی  گفت: با توجه به زیرســاخت هایی که برای تجارت الکترونیکی مهیا شــده، اکنون 

می توانیم بگوییم شبکه قابل اتکایی برای مدیریت کشور داریم.
این مقام مسئول اظهار داشت: توســعه تجارت الکترونیک و حرکت در این مسیر محقق 
نمی شود مگر اینکه هر فرد نقش خود را در بخشی که مسئولت دارد به خوبی ایفا کند. وی 
ادامه داد: تنها نظام توزیع خدماتی که بتواند ادعا کند در طول ۲۴ ســاعت هفت روز هفته 
سرویس ارائه می دهد، همین تجارت الکترونیکی است. مفتح افزود: آینده تجارت الکترونیکی 
را بسیار خوب می بینم، به همین دلیل پیشنهاد دادیم ۲۴ مهر به عنوان "روز ملی تجارت 
الکترونیکی" در تقویم ثبت شود. قائم مقام  وزیر صمت گفت: همه دولت ها اعتقاد دارند که 
تجارت باید در بستر الکترونیکی توسعه پیدا کند و یکی از اقداماتی که مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی قصد انجام آن را دارد، تاسیس نقاط تجاری الکترونیکی در دنیا است. وی خواستار 
آن شد تا بخش خصوصی علاقه مند به سرمایه گذاری در ایجاد نقاط تجاری الکترونیکی خود 

را معرفی کنند که در این صورت حمایت لازم از آنها انجام می شود.

»اندروید ۱۵« عرضه شد
جدیدترین نسخه از سیستم عامل اندروید یعنی »اندروید ۱۵« پس از انتظارهای فراوان 
بالاخره در گوشی های پیکسل گوگل عرضه شــد و در هفته های آینده برای گوشی ها و 
تبلت های شرکت های دیگر نیز در دســترس قرار خواهد گرفت. به گزارش ایسنا، برای 
کســانی که یکی از مدل های گوشی  هوشمند جدید پیکســل گوگل را تهیه کرده اند، 
 با اینکه کمی منتظر ماندند، اما بالاخره گوگل اکنون شــروع به عرضــه »اندروید ۱۵«

 برای آنها کرده است.
به نقل از انگجت، در حالی که گوگل ماه گذشته کد منبع نسخه منبع باز آن را منتشر کرد، 
این نسخه جدید از این سیستم عامل تلفن همراه تازه در حال عرضه به گوشی ها و تبلت ها 
است. مانند همیشه، دستگاه های پیکسل اولین دستگاه هایی هستند که به نسخه جدید 
اندروید دسترسی پیدا می کنند. مجموعه گوشی های هوشمند »پیکسل ۹« با اینکه در 
ماه اوت معرفی شدند و با وجود اینکه گوگل معمولاً یک به روزرسانی سیستم عامل اندروید 

را در کنار جدیدترین پرچم دارهای خود معرفی و عرضه می کند، اما این بار این طور نبود.
»اندروید ۱۵« در ماه های آینده بر روی دستگاه های واجد شرایط سایر سازندگان نیز در 
دسترس قرار خواهد گرفت. امنیت و حریم خصوصی از نقاط تمرکز اصلی »اندروید ۱۵« 
است. گوگل می گوید قفل تشخیص سرقت از هوش مصنوعی برای کمک به محافظت از 
داده های کاربران استفاده می کند. همچنین لایه های اضافی احراز هویت برای مواردی 
مانند حذف ســیم کارت و خاموش کردن ابزار Find My Device به ایمنی بیشــتر 
دستگاه کاربران کمک می کند. ضمن اینکه می توان یک فضای خصوصی در »اندروید ۱۵« 
راه اندازی کرد که در آن برنامه های حساس و هر برنامه دیگری برای دیگران نامرئی می شود.
از دیگر ویژگی های جدید می توان به روشــی آســان برای پین کردن و برداشــتن سنجاق نوار 
وظیفه)task bar( در گوشی های تاشــو و تبلت ها برای طرح بندی های قابل تنظیم بیشتر و 
دسترسی به برنامه ها اشاره کرد. گوگل گزینه های دوربینی بیشــتری را مانند کنترل دقیق تر 
روی نور فلاش برای برنامه های شخص ثالث فراهم کرده اســت. کاربران همچنین می توانند با 
یک ضربه وارد برنامه هایی شوند که از کلیدهای عبور اســتفاده می کنند و شاید مهم تر از همه 
برای برخی افراد این باشــد که برنامه های پیام رسان شــرکت های مخابراتی زمانی که خارج از 
 محدوده شبکه های سلولی و وای فای باشند و آنتن وجود نداشته باشد، می توانند از پیام رسانی 

از طریق ماهواره استفاده کنند.

منوی تنظیمات از گوشی های گلکسی حذف می شود
طبق گزارش ها سامسونگ تصمیم دارد قابلیت های هوش مصنوعی بیشتری در 
موبایل های گلکســی خود یکپارچه کند. به گزارش مهر به نقل از فون آرنا، این 
امر احتمالا به حذف منوی سنتی تنظیمات در مدل های آینده این سری منجر 

می شود.
براساس گزارش ها سامسونگ معتقد اســت هوش مصنوعی می تواند نیازهای 
کاربر را پیش بینی کند و به همین دلیل ایجاد تغییرات دستی در منوی تنظیمات 
غیرملزوم اســت. چنین اقدامی با رویای شرکت برای تولید موبایل های گلکسی 

کاملا مبتنی بر هوش مصنوعی همخوانی دارد.
هرچند میزان به کارگیری هوش مصنوعی در موبایل های سامســونگ مشخص 
نیســت اما به نظر می رســد هوش مصنوعی می تواند از تعامل کاربر و الگوهای 
استفاده از دســتگاه برای بهینه ســازی عملکرد بدون نیاز به اصلاحات دستی 
تنظیمات اســتفاده کند. این روند وجوه مختلف اســتفاده از دســتگاه از جمله 

نوتیفیکیشن ها، درخشندگی نمایشگر و غیره را دربر می گیرد.
علاوه بر آن در گزارش جدید اعلام شده کلیدهای دوربین و کیبورد محور تمرکز 
یکپارچه سازی با هوش مصنوعی هستند. هوش مصنوعی می تواند با محیط های 
مختلف و ترجیحات کاربر مانند تغییر به حالت شب یا انطباق تنظیمات براساس 

موقعیت مکانی خود را منطبق کند.
در بخش کیبورد نیز هوش مصنوعی می تواند با یادگرفتن اســتایل نوشتاری و 
کلمات ترجیحی هر فرد، تایپ کردن را شخصی سازی و در نتیجه پیش بینی های 
خودکار دقیق تری برای کلمات ارائه کند. گذر به هوش مصنوعی براساس روندهای 
فعلی در تحولات موبایــل اتفاق می افتد. تاکنون ویژگــی های هوش مصنوعی 
متعددی مانند باتری، شارژ، درخشــندگی نمایشگر و قابلیت لمسی انطباقی در 

کنار موارد دیگر ارائه شده اند.

اخبار

معاون توسعه صندوق نوآوری 
گفت: صنــدوق نــوآوری با 
مشــارکت در ســود و زیان 
طرح هــای دانش بنیــان در 
ریســک شــرکت های دانش 
بنیان شــریک می شــود. سقف مشــارکت هم تا ۱۰۰ 
میلیارد تومان اســت. به گزارش مهر به نقل از صندوق 
نوآوری و شکوفایی، در ادامه سفرهای استانی صندوق 
نوآوری و شکوفایی، نشست معرفی خدمات این صندوق 
به شرکت های دانش بنیان اســتان کرمانشاه با حضور 

مسئولان صندوق نوآوری برگزار شد.
در این نشســت که در برج فناوری کرمانشاه و به دعوت 
پارک علم و فناوری اســتان کرمانشاه برگزار شد، دکتر 
محمد رشــیدی نماینده اســتان و عضو هیأت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی، دکتر سیاوش ملکی فر معاون 
توسعه، مهندس محسن نوتاش مدیر ارتباط با مشتریان، 
مهرداد خلیلی مدیر تسهیلات و خدمات اهرمی و مهدی 
خالقی مدیر امور ذینفعــان و مجلس صندوق نوآوری و 

شکوفایی حضور داشتند.

وظیفه اصلی صندوق نوآوری رفع مشکلات 
مالی شرکت های دانش بنیان است

دکتر ســیاوش ملکی فر، معاون توسعه صندوق نوآوری 
و شکوفایی نیز در ادامه این مراسم با تشریح ارائه چهار 
خدمت اصلی صندوق نوآوری به شرکت های دانش بنیان 
استان کرمانشاه به منظور توسعه محصولات فناورانه و 
نوآورانه و پیشرفت این شرکت ها بیان کرد: چهار خدمتی 
که می توانیم در این سفر برای شما مصوب کنیم در واقع 
چهار نوع وام اســت که هر یک اعداد و سقف مشخصی 
دارند که از طریق صندوق پژوهش و فناوری اســتان به 

شرکت های دانش بنیان اعطاء می شود.
به گفته وی، این خط اعتباری عبارت است از بهینه سازی، 
ســرمایه در گردش، تولید صنعتی )ســرمایه ثابت( و 
لیزینگ؛ که سعی و هدف ما مصوب شدن این خدمات 
برای بخشــی از شــرکت های دانش بنیــان در جریان 
این سفر ســه روزه اســت. علاوه بر ارائه این خدمات، 
نشســت هایی را با ۳۰ شــرکت دانش بنیانی که برای 
دریافت تسهیلات، ثبت نام و اعلام آمادگی کردند، برگزار 
می شود. این در حالی است که در شرایط عادی دریافت 
این وام ها بین ۳۰ تا ۴۵ روز طول می کشد در حالی که 
در جریان این سفر سه روزه با سرعت عمل بسیاری و در 

ظرف ۴۵ دقیقه دریافت وام مصوب می شود.
ملکی فــر در ادامه با بیان اینکه وظیفــه اصلی صندوق 
نوآوری و شکوفایی حمایت از شرکت های دانش بنیان 
اســت، تصریح کرد: ســرمایه صندوق در طول فعالیت 

۱۰ ساله خود، از ۳ همت به ۱۰ همت رسیده است چرا 
که نیاز مالی شرکت های بزرگ دانش بنیان در راستای 
گسترده شــدن خود آن ها نیز افزایش پیدا کرده است. 
صندوق نوآوری با همان سرمایه ۳ همت توانسته تاکنون 
۶۵ همت انواع خدمات مالی به شرکت های دانش بنیان 

ارائه دهد.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی با اعلام اینکه 
این صندوق و معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری دو نهاد مستقل در ارائه خدمات 
به شرکت های دانش بنیان هستند، اعلام کرد، معمولا 
برخی شرکت ها با اشتباه گرفتن این دو نهاد مسیر خود 
را دشوارتر می کنند. وظیفه اصلی صندوق رفع مشکلات 
مالی شرکت های دانش بنیان است و نه موضوعات دیگر.

وی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص نقش 
صندوق های پژوهش و فناوری در توســعه زیست بوم 
نوآوری کشور نیز عنوان کرد: خدمات صندوق پژوهش 
و فناوری که یک بخش غیردولتی و خصوصی است ارائه 
وام، مشارکت و صدور ضمانت نامه برای شرکت های دانش 
بنیان است. به جز تهران، همه استان های کشور هم اکنون 
دارای صندوق های پژوهش و فناوری هســتند. ضمن 
اینکه ما صندوق های پژوهش تخصصــی نیز داریم که 
در رشته های متنوع علمی فعالیت می کنند. هر شرکت 
دانش بنیان در هر جای کشور ذیل دو صندوق استان و 

صندوق تخصصی خود قرار می گیرد.
ملکی فر در ادامه با یادآوری این مسئله که این شرکت ها 
نیستند که دانش بنیان می شــوند بلکه محصولات آنها 
اســت که عنوان دانش بنیانی کسب می کند، گفت: در 
همین راســتا خدمات صندوق نوآوری نیز به دو دسته 
محصول محور و شرکت محور تقسیم می شود. این وام ها 

به بخش دانش بنیان شرکت ها اعطاء می شود.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی همچنین هدف 
اصلی از سفرهای استانی مســئولان صندوق نوآوری را 
نظارت بر تسهیلات ارائه شده به شرکت های دانش بنیان 
عنوان کرد و گفت: صندوق های پژوهش و فناوری بازوی 
صندوق نوآوری در استان ها هستند که وثیقه تسهیلات 
را تا سقف ۸ میلیارد تومان فراهم می کنند. به هر اندازه 
که این شرکت ها زودتر با صندوق قرارداد ببندند، وام هم 
سریعتر به آن ها تخصیص داده می شود. صندوق نوآوری 
و شکوفایی خود ضمانتنامه صادر نمی کند بلکه از طریق 
شبکه بانکی و به همت صندوق پژوهش و فناوری استان 

تلاش می کند ضمانتنامه ها را ارزان تر صادر کند.
وی با بیان اینکه خدمت سرمایه گذاری، از دیگر خدمات 
صندوق نوآوری و شکوفایی به شرکت های دانش بنیان 
است، یادآور شــد: صندوق نوآوری با مشارکت در سود 
و زیان طرح های دانش بنیان، در ریســک شرکت های 
دانش بنیان شریک می شود. سقف مشارکت هم تا ۱۰۰ 

میلیارد تومان است.
ملکی فر در خاتمه درباره دیگر خدمات صندوق نوآوری 

خاطرنشان کرد: از دیگر تســهیلات صندوق نوآوری و 
شکوفایی خدمات بلاعوض توانمندســازی است که تا 
سقف ۷۰۰ میلیون تومان به شــرکت های دانش بنیان 
اعطا می شــود که البته آن را به صورت نقدی پرداخت 
نمی کنیم. این تسهیلات در قالب ارائه خدماتی همچون 
کمک به حضور دانش بنیان ها در نمایشگاه های داخلی 
و خارجی اعطا می شود. مهندس محسن نوتاش، مدیر 
ارتباط با مشتریان صندوق نوآوری و شکوفایی نیز در این 
نشست با تشریح تسهیلات این صندوق به شرکت های 
دانش بنیان، درباره تضامین در نظر گرفته شــده برای 
حمایت از این شــرکت ها گفت: تضامین در نظر گرفته 
شــده به موارد گوناگونی چون وضعیت مالی و اعتباری 
ســهامداران شــرکت، اعضاء هیئت مدیــره، وضعیت 

چک های صادر شده از سوی شرکت و .... بستگی دارد.
وی همچنیــن دربــاره تســهیل اعطــای خدمات به 
شــرکت های نوپایی که میزان فروش محصولاتشــان 
زیر ۵ میلیارد تومان اســت، تاکید کرد: در حال حاضر 
شروط، تسهیل شده است که در راستای آن شرکت های 
نوپایی که فروش محصولات دانش بنیانشــان بین ۵ تا 
۱۰ میلیارد تومان باشــد و در عین حــال تعداد نیروی 
انسانی شان هم به ۱۰ نفر نرسد مشــمول دریافت این 

تسهیلات می شوند.
در این تســهیلات ویژه، شــرکت های دانش بنیان به 
بانک معرفی می شوند و در قالب تبصره ۲ قانون بودجه، 
تسهیلات تا سقف ۳ میلیارد تومان با دوره بازپرداخت ۴ 
ساله و پرداخت یکجا دریافت می کنند. بانک های سینا، 
تجارت، ملت، مهر و رفاه نیز بانک های عامل در اعطای 

این تسهیلات هستند.
به گفتــه نوتاش، ســال گذشــته حــدود ۴۵ درصد 
شرکت های دانش بنیان توانستند طبق تبصره ۱۸ قانون 
بودجه تسهیلات دریافت کنند که امسال شاهد شرایط 

بهتری در این زمینه نسبت به سال گذشته هستیم.
مدیر ارتباط با مشتریان صندوق نوآوری و شکوفایی در 

خاتمه افزود: بانک ها به پرداخت وام قرض الحسنه خیلی 
علاقه مند نیســتند، چون نرخ موثــر وامی که پرداخت 
می کنند بالای ۳۶ درصد است، اما جزء تسهیلات تکلیفی 
است که دولت و مجلس برای توسعه اقتصاد شرکت های 
دانش بنیان برای آنها در نظر گرفته اند و تلاش صندوق 
نوآوری و شــکوفایی هم در تسهیل و تســریع ارائه این 

تسهیلات به شرکت های دانش بنیان است.

جهش تولید دانش بنیان، قانونی مترقی است
در ادامه این مراسم نیز مهدی خالقی، مدیر امور ذینفعان 
و مجلس صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشاره به قانون 
جهش دانش بنیان بیان کرد: سال ۱۳۸۹ قانونی تصویب 
شد که اســاس شــرکت های دانش بنیان از آنجا شکل 
گرفت. بــا توجه به اینکه شــاهد پیشــرفت روزافزون 
تکنولوژی هســتیم لازم بود قوانین شرکت های دانش 
بنیان و فناور هم به روزرسانی شــود، از همین رو حدود 
چهار ســال پیش قانون جهش تولید دانــش بنیان در 
مجلس به تصویب رسید که جزو قوانین مترقی در دنیا 

به شمار می آید.
وی افزود: طبق مــاده ۱۱ قانون جهــش تولید دانش 
بنیان، اعتبار مالی مصوب، به صورت ۱۰۰ درصد برای 
شــرکت های دانش بنیان در نظر گرفته شده است. در 
هیچ کجای دنیا برای هیچ حــوزه ای ۱۰۰ درصد اعتبار 
مالی ارائه نشده اســت، اما در قانون جهش دانش بنیان 
که مجلس برای تصویب آن همکاری خوبی داشت اعتبار 
مالی ۱۰۰ درصد قرار گرفته شده است تا حوزه اقتصاد 

دانش بنیان در کشور توسعه و پیشرفت داشته باشد.
خالقی در خاتمه درباره اهمیت قانون جهش تولید دانش 
بنیان یادآور شــد: این قانون، یک قانــون تاثیرگذار در 
جهت ترقی و پیشرفت اقتصاد و تکنولوژی کشور است و 
به شرکت های دانش بنیان کمک می کند علاوه بر تامین 
مالی، ارتباطشان با اکوسیستم نوآوری و فناوری کشور 

تقویت شود.

مشارکت در سود و زیان طرح های دانش بنیان تا سقف ۱۰۰ میلیارد تومان

تسهیل در اعطای تسهیلات به شرکت های نوپا
News kasbokar@gmail.com

یک شــرکت دانش بنیان، فنــاوری تصفیه پســاب 
پشم شــویی و تولیــد محصــولات بــا ارزش افزوده 
مانند لانولین را بومی ســازی کرده است که منجر به 
 کاهش وابســتگی کشــور به واردات و ایجاد اشتغال 

شده است.
به گزارش مهر به نقــل از معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، کیانوش نمایان، 
مدیر عامل این شــرکت دانش بنیان با بیان اینکه این 
شرکت در زمینه بومی ســازی فناوری تصفیه پساب 
پشم شویی و تولید محصولات با ارزش افزوده فعالیت 
می کند، گفت: این شــرکت موفق به توسعه فرآیندی 
نوآورانه برای تصفیه پســاب پشم شــویی و استخراج 

مواد ارزشــمندی مانند لانولین، اســید پروپانوئیک، 
اسید بوتانوئیک، آب تصفیه شده از پساب پشم شویی 
شده است. این دســتاوردها منجر به کاهش وابستگی 
کشور به واردات، ایجاد ارزش افزوده بالا، ایجاد اشتغال، 
 کاهــش آلودگی محیط زیســت و توســعه صادرات 

شده است.
وی تأکید کرد: با توجه به اینکه کارخانه های پشم شویی 
روزانه بــه طور میانگیــن ۱۲۰ هزار لیتــر از آب های 
زیرزمینی برای شست و شوی پشم استفاده می کنند، 
در مجموعه ما پساب پشم شویی کاملًا تصفیه می شود 
و برای استفاده مجدد در کارخانه به کار گرفته می شود.

نمایان افزود: محصولی که برای آن نشان دانش بنیان 

را اخذ کرده ایم، »لانولین« اســت. از لانولین استخراج 
شده مجدداً در فرآیند تصفیه، مشــتق دیگری به نام 
»موم لانولین« می گیریم. لانولین در صنایع آرایشــی 
بهداشتی، دارویی، نظامی، نفت، معادن و نساجی بسیار 

پرکاربرد است.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان در خصوص کاربرد 
لانولین، اضافــه کرد: لانولین در صنایــع غذایی برای 
لبنیاتی که غنی شده با D۳ باشند، مورد استفاده قرار 
می گیرد. در صنایع دارویی در چســب و نخ های بخیه، 
کرم های ترمیــم کننده بافت بدن و شــیاف به عنوان 
روان کننده کاربرد دارد. همچنین، در صنایع آرایشــی 
بهداشتی به عنوان مواد اولیه پنکیک، مرطوب کننده 

دســت و صورت، رژلب، بالم لب، لوسیون، شامپو و… 
به کار مــی رود. در صنایع نفت برای ســکوهای نفتی 
در جزایر و آب ها به علت پوســیدگی شدید از لانولین 

استفاده می کنند.
وی ادامه داد: ما هم لانولین آب گریز و هم لانولین آب 
دوست را از پساب پشم شویی استخراج می کنیم. این 
دو ماده در یک ماده به اســم لانولین خام قرار گرفتند. 
به گفته مدیرعامل این شرکت دانش بنیان، دانش فنی 
استخراج و تصفیه لانولین تنها در اختیار ۶ کشور جهان 
اعم از استرالیا، نیوزلند، هند، چین، آمریکا و اسپانیا بود 
که مجموعه ما به عنوان هفتمین مجموعه تولیدی به 

این دانش فنی دست یافته است.

هم زمان با هفتــه اســتاندارد، آزمایشــگاه فناوری 
تجهیزات آب )فناب( سازمان جهاد دانشگاهی صنعتی 
شــریف، موفق به اخذ گواهی نامــه تایید صلاحیت 
آزمایشــگاه ایزو ۲۰۱۷: ۱۷۰۲ از مرکــز ملی تایید 

صلاحیت سازمان ملی استاندارد شد.
به گزارش ایرنا از سازمان جهاد دانشگاهی، در جلسه ای 
که با حضور مدیر کل استاندارد استان تهران، معاونان 
و مدیران اداره های مربوطه و جهاد دانشگاهی برگزار 
شد، رئیس سازمان جهاد دانشگاهی صنعتی شریف، 
ضمن تبریک روز جهانی استاندارد، این نشان را نمادی 
از امنیت، ایمنــی و اهمیت آن زندگــی مردم عنوان 
کرد که با توجه به گســتردگی استفاده از آن، اهمیت 

بسیاری دارد.
محسن مردانی با اشاره به موفقیت سازمان جهاد دانشگاهی 
صنعتی شــریف در اخذ مجوز ســومین آزمایشگاه این 

سازمان تاکید کرد: پس از اخذ گواهی نامه تایید صلاحیت 
ایزو ۱۷۰۲۵ در »آزمایشــگاه تخصصــی متالورژی« با 
دامنه آزمایشات گسترده و »آزمایشگاه تخصصی تست 
ســامانه های الکترونیکی و هوشــمند«، اکنون جهاد 
دانشگاهی صنعتی شریف موفق به اخذ این گواهینامه 
برای فعالیت تخصصی »آزمایشگاه تخصصی فناب« در 

حوزه فناوری های آب شده است.
در ادامه مراسم، معاون پژوهش و فناوری  سازمان جهاد 
دانشگاهی صنعتی شریف با اشاره به سابقه بیش از ۴۴ 
سال فعالیت سازمان و اشاره به اهم حوزه های فعالیت 
این مجموعه، هفت آزمایشــگاه در حال فعالیت این 
سازمان را از مهم ترین بخش های ارائه خدمت تخصصی 

در زمینه  فناوری و صنعت کشور عنوان کرد.
فاطمه حافظی افزود: برآنیم تا با تنوع و گسترش هرچه 
بیشتر حوزه های تخصصی طبق استانداردهای جهانی، 

ضمن ارائه توانمندی های ســازمان جهاد دانشگاهی 
صنعتی شریف، مرجع خدمات آزمایشگاهی حرفه ای و 
تخصصی در تمامی زمینه های فناورانه صنعتی باشیم.

رئیس سازمان اســتاندارد اســتان تهران نیز در این 
مراسم با اشاره به اهمیت نشــان ملی استاندارد ایران 
به عنوان پر افتخارترین نشان بعد از پرچم ملی، افزود: 
جهاد دانشگاهی نیز به عنوان یک نهاد انقلابی در عمق 
راهبردی است و با توجه به اهمیت جایگاه و فعالیت های 
این نهاد در حوزه دانش، پژوهش و گســتره ارتباطات 

مردمی، نهادی مورد قبول جامعه محسوب می شود.
محمدحسین طاهری با ابراز امیدواری در جهت توسعه 
همکاری های فی مابین جهاد دانشگاهی و سازمان ملی 
استاندارد افزود: نظر به اهمیت جایگاه و فعالیت های 
جهاد دانشــگاهی انتظار می رود این نهــاد از طریق 
ظرفیت ها و مسیرهای موجود، ما را در توسعه و ترویج 

اهمیت اســتاندارد در میان مردم، حمایت کنند. وی 
مطالبه گری از سازمان استاندارد را حق مردم دانست 
و از جهاد دانشگاهی خواست تا در آگاهی حقوق مردم 

نسبت به این امر یاری رسان سازمان استاندارد باشند.
طاهری جهاد دانشــگاهی را مجموعه ای وزین نام برد 
که همراه و هم راســتای سازمان اســتاندارد در جلب 
اعتماد و حصــول اطمینان نقش آفرینــی می کند و 
با دقت و وســواس بــدون تنگ نظری و جــدا از حب 
و بغض با نــگاه بر حق النــاس ضمن ارائــه خدمات 
تخصصــی، حقــوق مدعی العموم را حفــظ می کند. 
همچنین مهندس علی مهدی زاده معاون پشــتیبانی 
سازمان جهاددانشگاهی صنعتی شریف و مدیر ارشد 
آزمایشگاه فناب تقدیرنامه ای به جهت سعی و تلاش 
 ۲۰۱۷:۱۷۰۲۵ ISO/IEC در جهت اخذ گواهی نامــه 

دریافت کرد.

ایتالیا مشغول آماده سازی است تا با استفاده از ماهواره 
های استارلینک سرویس اینترنت را برای برخی مناطق 

دورافتاده خود فراهم کند.
به گزارش مهر به نقل از رویترز، نخست وزیر این کشور 
در مصاحبه ای قبل از اجــلاس وزرای »گروه G ۷« با 
موضوع »فناوری و دیجیتــال« اعلام کرد درباره پروژه 

استارلینک با مقامات منطقه ای گفتگو می کند.

او در ایــن بــاره گفت: ما مشــغول ارزیابــی خدمات 
اســتارلینک و دیگر تهیه کنندگان سرویس اینترنت 
هستیم تا زیرســاخت های ارتباطاتی فعلی خود برای 
مناطق دورافتــاده را با کمک ماهواره هــای اینترنتی 
تکمیل کنیم. در خصوص اســتارلینک نیز ما مشغول 

مذاکره با مقامات در برخی مناطق در شــمال، مرکز و 
جنوب کشــور هستیم تا ســرویس اینترنت فضایی را 
برای مناطق دور افتاده یا مناطق بدون دسترســی به 

زیرساخت اینترنتی زمینی فراهم کنیم.
وی همچنیــن اعلام کــرد دولــت ایتالیا مشــغول 

بررســی گزینه هایــی ماننــد ســرویس اینترنــت 
ماهواره ای اســت تا تاخیــر شــرکت های مخابراتی 
فیبرنــوری  انــدازی  راه  طرح هــای   مســئول 

را برطرف کند.
ایتالیا قصد دارد با طرحی بزرگ تر دسترسی خانه ها و 
کسب وکارها به اینترنت با سرعت یک گیگابیت برثانیه 

را تا ۲۰۲۶ میلادی تامین کند.

بومی سازی فناوری تصفیه پساب پشم شویی

آزمایشگاه تخصصی فناب جهاد دانشگاهی شریف ایزو ۱۷۰۲۵ گرفت

ایتالیا هم به اینترنت استارلینک روی آورد
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کشاورزي

برنج يكي از خوراك هاي اصلي ايراني هاست؛ خوراكي 
كه چند سالی است نوع ايراني آن از سفره هاي خانوارها 
رخت بربســته است. چند سالي اســت كه كشاورزان 
ايراني ديگر تمايلي به كاشــت و برداشت برنج ندارند 
چراكه سفره ايراني ها پر شده است از برنج های هندي 
و پاكستاني. در اين ميان تنها نتيجه ای هم كه حاصل شده، نابودي مزارع برنج 

است و سود هنگفت عده اي دلال كه از سود واردات بي رويه 
برنج به نان و نوايي رسيده اند. با توجه به اينكه سال هاست 
واردات برنج به صورت فصلي و تعرفه اي انجام مي شود 
و كنترل و تنظيم آن منتقدان بســياري دارد، ايسنا از 
بررسي تغيير سياست واردات برنج و احتمال سهميه اي 
شدن آن در سال آينده خبر مي دهد. سياست فصلي و 
تعرفه اي واردات برنج كه از سال ها پيش اجرا مي شد و 
براي هر فصل )فصل برداشــت( تعرفه خاصی در نظر 
گرفته مي شد، به نظر مي رسد نتوانست آن چنان كه بايد 
موفق باشد و همواره شــاهد بوده ايم كه طي سال هاي 
اخيــر واردات بي رويه جــزو انتقادات كارشناســان و 
نمايندگان مجلس بوده است. درحالي كه از 27 مهر ماه 
امسال واردات برنج تا پايان فصل برداشت اين محصول 
ممنوع اعلام شده اســت اما تنها در آبان ماه سال جاري 
حدود 92 هزارتن برنج خارجي به كشور وارد شده است. 

   آمار دقيق نيست
اين در حالي است كه به گفته دبير انجمن برنج كشور، 

براســاس آمار رســمي گمرك تا پايــان آبان ماه 
نودو ســه، 991 هزار تن برنج وارد كشور شده 

است. شايق در گفت وگو با »كسب و كار« 
درباره واردات بي رويه برنج مي گويد: 

اين حدود يك ميليــون تن برنج 
را چه كســي وارد كرده است؟ 

ضمن اينكه حتما اين عدد 
در آذر و دي بــه بيش 

از يك ميليــون تن 
افزايش يافته است. 
شــايق با اشــاره به 

اينكه وزارت جهادكشــاورزي 
ميزان توليد برنج طي سال 

جــاري را 2 ميليون تن اعلام كرده اســت، در حالــي كه آمار 
استان هاي برنج خيز عدد 2 ميليون و 300 هزار تن را نشان مي دهد، 

ادامه مي دهد: وزارت جهادكشــاورزي بايد تكليف خود را روشن كند؛ بدين 
معنا كه يا به اســتان ها اعلام كند با وزارتخانه هماهنگ باشند، يا خودش را با 
آنان هماهنگ كند. دبير انجمن برنج، مشكل اصلي پيش روي برنج را نبود آمار 
دقيق از ميزان توليد و نياز آن در كشور عنوان مي كند و مي گويد: سازمان هاي 
مختلف آمارهاي متفاوتي از ميزان توليد، مصرف ســرانه و نياز واقعي به اين 
محصول ارائه مي دهند و اين موضوع باعث شــده مشكلاتي براي اين محصول 
ايجاد شود. جميل عليزاده شايق درباره واردات برنج در فصل برداشت داخلي 

و تنظيم بازار اين محصول نيز معتقد اســت: واردات برنج در ۶ ماهه دوم سال 
براي تنظيم بازار اين محصول ممنوع اســت. وي درباره ممنوعيت واردات در 
فصل برداشت و تاثير آن بر بازارمصرف نيز تاكيد مي كند: با توجه به ممنوعيت 
واردات كه بايد از 93/7/27 اجرايي مي شد، در ماه آبان حدود 92 هزار تن برنج 
وارد كشور شده است. وي بااشاره به اينكه ثبت سفارش زمان مشخصي دارد اما 

تحويل كالا در 
زمــان مشــخصي صورت 

نمي گيرد، ادامه مي دهد: همانطور كه 
گفته شد، اصلي ترين مشكل برنج نبود آمار 

دقيق از ميزان توليد و واردات است، به طوري كه سازمان هاي 

مختلف آمار متفاوتي از ميزان توليد، مصرف سرانه و نياز واقعي به اين محصول 
ارائه مي دهند كه گمراه كننده است. به گفته عليزاده شايق در ۶ ماهه اول امسال 
770 هزار تن برنج وارد كشور شــده و تا الان ميزان واردات به 900 هزار تن 

هم رسيده است. 

   كاهش واردات برنج نسبت به سال 92
عباس كشــاورز؛ معاون وزير جهادكشــاورزي در امور توليدات 
گياهي در اين خصوص به ايســنا گفته است با وجود اينكه سال 
گذشــته واردات برنج بيش از نياز داخلي بوده و هم اكنون بازار 
از وجود اين محصول اشــباع اســت، براي تنظيم بازار، واردات 
برنج تا پايان فصل برداشــت ممنوع اســت. به گفتــه وي، برنج 
موردنياز كشور سالانه 3 ميليون تن اســت كه بيش از دو ميليون 
تن برنج در داخل توليد شــده و تنها حدود يك ميليون و 100 هزار 
تن بايد از خارج تامين شــود. دادن اين آمار در حالي اســت كه 
 براســاس اعلام گمرك جمهوري اســلامي ايــران در آبان ماه 
ســال جاري يعني پس از ممنوعيــت واردات برنج، 91/8 
هزار تن برنج به ارزش 103/1 ميليون دلار به كشــور 
وارد شــده اســت كه به اين ترتيب در 8 ماهه 
سال جاري برنج با يك پله صعود به عنوان 
دومين قلم عمده وارداتي شــناخته 
شــد. البته با اين حال واردات برنج 
در ماه يادشــده نســبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته بيش از 20 
درصد كاهش يافته اســت، همچنين 
در 8 ماهه ســال جاري نيــز 828 هزار 
تن برنــج بــه ارزش يك ميليــارد و 28 ميليون 
دلار وارد كشور شــده كه اين رقم نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته با كاهش 40 درصدي 

هر حــال واردات 92 هزار تن برنــج در آبان  همراه بوده اســت اما به 
 امسال و در زماني كه مسئولان دولتي كشــور واردات برنج را ممنوع كر ده اند، 

محل تامل است. 

   رتبه چهارم در واردات برنج
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي آورده است كه ايران با واردات بيش از 
چند  ميليون تن برنج در ســال هاي اخير، پس از كشورهاي فيليپين، نيجريه 
و عربستان سعودي در رده چهارم واردات برنج جهان قرار گرفته است. اين در 
حالي اســت كه عملكرد توليد برنج ايران به تقريب با متوسط عملكرد جهان 
برابري مي كند و ميزان واردات كشــور حدودا 2 برابر ميزان نياز مصرف كشور 
است. مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در تابستان سال جاري روند 
توليد تجارت برنج در ايران را مورد بررسي قرارداد و با اعلام اينكه واردات برنج، 
2برابر مصرف شــده است، گزارش داد: كسب وكار كشــاورزان به خطر افتاده 
است. پيشي گرفتن ميزان واردات برنج از ميزان توليد اين محصول در كشور، 
مساله اي است كه كسب و كار كشاورزاني كه به شكل مستقيم از اين راه امرار 
معاش مي كنند به خطر انداخته است؛ به ويژه آنكه در برخي سال ها ديده شده 
واردات برنج در فصل برداشت قوت مي گيرد و برنجكاران را با مشكلات بيشتري 

روبه رو مي كند. 

پيشي گرفتن واردات از توليد

آمار واردات برنج دست کیست؟

بــحــران كـم آبـي و خشكسالي در 
چند سال اخير كشاورزي و باغداري 
را در دشتســتان، قطب كشــاورزي 
استان بوشهر تحت تاثير خود قرار داده، 
به طوري كه بخش اعظمي از باغ هاي 
ليمو و خرما در اين شهرستان خشك و مزارع آن به زمين هاي 
لم يزرع تبديل شده است. تداوم خشكسالي و نبود آب كافي در 
استان بوشهر كمر نخلستان هاي اين استان كه نماد ايستادگي 
و مقاومتند را خم كرده تا جايي كه بسياري از نخل هاي استان 

همراه با زجر بي آبي ايستاده مي ميرند. 
مهر در گزارشي آورده اســت: نبود منابع آبي پايدار در استان، 
شور شدن آب هاي زيرزميني به دليل برداشت بي رويه و استفاده 
نادرست از آب موجود موجب شــده تا نخلستان هاي استان 
بوشــهر اين روزها بدترين دوران بي آبي خود را سپري كنند. 
خشكسالي در استان بوشــهر درحالي چهارمين سال خود را 
ســپري مي كند كه علاوه بر اينكه بر انواع توليدات كشاورزان 
استان بوشهر تاثير گذاشته است، نخلستان هاي استان را نيز 
تحت تاثير قرار داده كه درصورت تداوم وضعيت موجود بسياري 
از نخلستان هاي اين استان به دليل نبود آب به مرور زمان از بين 

خواهند رفت. 

   تهديدي براي نخلستان هاي جوان
كارشناسان كشاورزي استان بوشــهر معتقدند كه با كاهش 
شــديد آب رودخانه دالكي كه از اســتان فارس سرچشــمه 
مي گيرد، تنها بخشي از نخلستان هاي كناردستي اين رودخانه 
سيراب مي شوند و بسياري از نخلستان هايی كه در پايين دست 
و فاصله دورتر از اين رودخانه قرار دارند، خطر خشكسالي آنها 
را تهديد مي كنــد. بخش قابل توجهي از مردم دشتســتان از 
طريق فعاليــت در زمينه خرما امرارمعــاش مي كنند ولي در 
سال هاي اخير به دنبال كاهش منابع آبي، آبياري نخلستان ها 
در نقاط مختلف دشتستان با مشكلاتي روبه رو شده است و اين 
كمبود منابع آبي باعث شده تا كميت و كيفيت محصولات اين 
نخلستان ها با مشكل مواجه شود. نبود آب و خشكسالي نه تنها 
باعث شده است كه نخلستان هاي ۶0 الي 70 ساله اين روستا 
در حال نابود شدن باشند، بلكه نخلستان هاي جوان و حدود 15 
ساله نيز از ضعف بي آبي در حال خشك شدن هستند. براساس 
گزارش مهر در روستاي دشتستان بين 500 الي ۶00 خانوار از 

اين روستا درآمدشان از طريق نخل تامين مي شود و 120 هزار 
اصله نخل در اين روستا وجود دارد كه اگر آبي به آنها نرسد از 

بين مي روند. 

   معضلي به نام خشكسالي
رئيس مجمع نمايندگان اســتان بوشــهر در مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با »كسب و كار« با بيان اينكه كشاورزي در 
دشتستان در ايجاد اشتغال و تامين معيشت مردم نقش ويژه و 
غيرقابل  انكاري دارد، مي گويد: متاسفانه عوامل طبيعي همچون 
ادامه خشكسالي ناشي از كاهش بارندگي در سال هاي اخير و 
عوامل غيرطبيعي باعث بروز مشكلات جدي براي كشاورزان 
شــده اســت، به طوري كه ميزان توليد محصولات نخلداران 

منطقه به يك سوم كاهش يافته است. 
حجت الاسلام سيدمهدي موسوي نژاد خواستار اقدام فوري و 
سريع براي مقابله با اين بحران از طريق تخصيص اعتبار براي 
تسريع در احداث ســد دالكي، اجراي طرح هاي آبخيزداري و 
اصلاح شيوه هاي آبياري از روش سنتي به آبياري مكانيزه شده و 
ادامه مي دهد: دولت مي تواند با پرداخت تسهيلات به كشاورزان 
در مرحله توليد و بازاريابي و نيز ايجاد سياست هاي تشويقي و 
هدايت بخش خصوصي به سرمايه گذاري در حوزه كشاورزي، در 
اين زمينه گام اساسي بردارد و تبعات منفي خشكسالي و بي آبي 
را تا حد زيادي كنترل كند. نماينده مردم دشتستان در مجلس 
با تاكيد بر اين موضوع كه چند سال گذشته يكي از دغدغه هاي 
ما اين بود كه نخلستان هاي اين منطقه به گونه اي آبياري شوند 
كه كاهش محصولات نداشته باشند اما طي دو سال اخبر به ويژه 
امسال دغدغه ما اين بوده كه نخلستان ها خشك نشده و از بين 
نروند. وی ادامه مي دهد: در همين زمينه راهكارهايی پيش بيني 
كرده ايم كه اميدواريم منجر به نجات اين نخلستان ها از معضل 

بي آبي و خشكسالي شود. 

   نابودي مطلق در انتظار نخل ها
به گفته اين نماينده مجلس، بسياري از نخل هاي اين روستاها 
از بين رفته و در حال از بين رفتن هستند و اگر تا دو ماه آينده 
سيراب نشوند به نابودي مطلق خواهند رسيد كه در آن صورت 
راهي براي نجات آنهــا وجود نخواهد داشــت. رئيس مجمع 
نمايندگان استان بوشــهر درباره راهكارهاي مسئولان استان 
بوشهر درباره مبارزه با خشكسالي، مي گويد: يكي از راهكارهای 

بلندمدت احداث سد دالكي بوده كه ظرفيت ذخيره حدود 400 
ميليون مترمكعب آب را دارد كه مي تواند نخلستان هاي منطقه 

را تحت پوشش قرار دهد. 
موسوي نژاد ادامه مي دهد: راهكار دوم و كوتاه مدت اين است 
كه مجوز ايجاد حداقل 150 حلقه چاه در اين روســتاها داده 

شود كه اين امر موجب جلوگيري از خشكسالي نخيلات اين 
منطقه خواهد شد. وي با بيان اينكه نخلداران استان بايد جهت 
اســتفاده بهينه از آب اصلاح الگوي آبياري را رعايت كرده و از 
آبياري تحت فشار استفاده كنند، تاكيد مي كند: بايد مقداري از 
آب بالادست رودخانه دالكي رهاسازي شود تا آب موردنياز اين 

نخلستان ها تامين شود. اين نماينده با بيان اينكه آب رودخانه 
دالكي كاهش زيادي داشته است، معتقد است: آب مورد نياز 
نخلستان هاي شبكه دالكي 3۶0 ميليون مترمكعب آب در سال 
است كه متاسفانه هم اكنون اين ميزان به 90 ميليون مترمكعب 

رسيده است. 

خشكسالي در كمين نخلستان هاي استان بوشهر

نخل هاي دشتستان ايستاده مي میرند
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اصناف

چلوكبابــي و چلوخورش، صنفي كه 
قدمت آن بيش از 80 سال است و در 
هر خياباني نشاني از آن يافت مي شود. 
افزايش روزافزون آشپزخانه ها چه در 
مكان هاي مسكوني، مساجد، هيات ها 
و از آن مهم تر آشپزخانه هايي كه تنها به پخش تراكت اكتقا 
مي كنند و هيچ اثري از محل طبخ غذاي خود به جا نمي گذارند، 
ما را برآن داشــت تا گفت وگويي را با ناصر حســيني؛ رئيس 
اتحاديه چلوكباب و چلوخورش و علي اكبر نريماني؛ نايب رئيس 
اين اتحاديه داشته باشيم تا علاوه بر اعلام شرايط بازار صنف 

خود، نظرشان را در اين باره جويا شويم. 

آقاي حسيني در ابتدا شرايط اخذ پروانه كسب براي 
متقاضيان را شرح دهيد. 

اتحاديه با يك ســري شرايط ســاده براي متقاضيان، پروانه 
كسب صادر مي كند كه بر اين اساس در رسته تهيه غذا فرد 
بايد50 متر مربع كاربري تجاري داشته باشد و تاييديه هاي 
لازم از شــهرداري تهران، ادارات اماكن و بهداشت را داشته 
باشد. لازم به ذكر اســت كه افرادي كه اقدام به دريافت پروانه 
كســب از اين اتحاديه مي كنند، بايد با حضور در كميسيون 
فني در زمينه مهارت هــاي طبخ غذا حرفه لازم را داشــته 
باشــند، درغير اين صورت متقاضي فردي را به عنوان مباشر 
 خود كــه در اين حرفــه تخصص هــاي لازم را دارد، معرفي

 كند. 

چه تعداد عضو داراي پروانه كسب داريد و فروش چه 
غذاهايي در حوزه كاري اتحاديه شماست؟ 

706 واحد صنفي داراي پروانه كسب هستند. چلوكباب ممتاز، 
كوبيده، سلطاني، لقمه و برگ )به علاوه نوع مخصوص برگ( 
. چلومرغ. چلوخورش قورمه ســبزي، قيمه، كدو و بادنجان، 
عدس پلو، چلو رفســنجان، آلبالوپلو، چلوگوشت، باقلاپلو، 
شيرين پلو، زرشــك پلو از جمله غذاهاي قابل عرضه توسط 

اتحاديه چلوكباب و چلوخورش به شمار مي رود. 

نحوه قيمت گذاري غذاها به چه ترتيبي است؟
قيمت غذاها به صورتي نيســت كه به واحدهاي صنفي ابلاغ 

كنيم. اتحاديه فهرستی در اختيار فرد صنفي قرار داده است كه 
طبق آن مواد به كار رفته در غذا به همراه وزن آن و همچنين 
نحوه سرويس دهي را در آن منظور مي كنند و اتحاديه پس از 

بررسي هاي لازم قيمت ها را به تصويب مي رساند. 
 

جزو اتحاديه هايي هستيد كه بيشــترين ارتباط را 
باســامت مردم داريد ،در جهــت رعايت حقوق 

مصرف كنندگان چه اقداماتي داشته ايد؟
 طي روزهاي گذشته جلسه اي با شهنام عرشي؛ رئيس اداره 
بهداشت شمال تهران داشتيم و درباره رعايت سلامت فردي و 
غذا تصميماتي گرفته شد. بر اين اساس مقرر شد امر آموزش 
با جديت بيشتري دنبال شود و كارگران با مهارت هاي لازم در 
زمينه ارتقاي مهارت هاي صنفي و موارد بهداشتي آشنا شوند. 
همچنين مقرر شد تا واحدهاي صنفي مورد تاييد اتحاديه به 
وزارت بهداشت معرفي شــوند و برحسب نحوه رعايت اصول 

بهداشتي لوح زرين و نقره دريافت كنند. 

اين رويه مستلزم اين نيست كه براي همكاري هرچه 
بهتر، نماينده اي از اتحاديه در جلسات مسئولان اداره 

بهداشت حضور پيدا كند؟ 
بله. براي پيشــبرد اهداف اتحاديه و اداره بهداشت پيشنهاد شد تا 
اتحاديه هايي كه با طبخ غذا ارتباط دارند، در جلسات اداره بهداشت 
حضور پيدا كنند و اسامي دارندگان پروانه كسب در سايت وزارت 
بهداشت هم ثبت شود تا مردم شاهد اطلاع رساني صحيحي براي 

مراجعه به واحدهاي مجاز داشته  باشند. 

معضل اصلي اتحاديه چيست؟
با تصويب شوراي شــهر تهران برخي مساجد و حسينيه ها 
اقدام بــه طبخ غذا مي كننــد كه اين موضوع بايــد در قالب 
اخذ پروانه كســب از سوي مساجد و حســينيه ها قانونمند 
شــود تا نظارت جدي در اين آشــپزخانه ها صــورت گيرد. 
چراكــه در اين مكان ها شــاهد هســتيم كارگــران علاوه 
بر رعايت نكردن اصول بهداشــتي، با مهارت هــاي لازم در 
طبخ انواع غــذا آشــنايي ندارند. بــه اعتقاد مــن اين كار، 
 شــرعا جايز نيســت چون در شــرايط غيربهداشــتي غذا 

طبخ مي شود. 

اشــاره اي به فعاليت غيرقانوني برخي آشپزخانه ها 
داشتيد، نظر شما درباره پخش تراكت هاي توزيع غذا 
توسط آشپزخانه هاي مجهول المكاني كه بعضا شاهد 
هستيم سامت و بهداشت غذا را رعايت نمي كنند، 

چيست؟
متاسفانه گســتردگي افرادي كه مبادرت به فروش غذاهاي 
بي كيفيت مي كنند، بســيار زياد است. چندين بار اتحاديه با 
استفاده از شگردهاي لازم اينگونه آشپزخانه ها را شناسايي 
كرده اســت و آدرس اين مكان ها را بــه اداره اماكن معرفي 
كرد. جا دارد از تعامل خوب اداره اماكن با اين اتحاديه كمال 
تشكر را داشته باشم. بايد توجه داشــت كه غذا را نمي توان 
از كنــار خيابان خريد و شــهرداري به عنوان متولي شــهر 
 بايد با افرادي كه ســلامت مردم را به مخاطــره مي اندازند، 

برخورد كند. 

چه پيشنهادي براي مردم داريد؟
مصرف كنندگان بايد از مكان هاي داراي پروانه كسب، غذا تهيه 
كنند. چراكه بازرسان اداره بهداشت و اتحاديه، نظارت كامل بر 

اعضاي خود دارند. 

گاها صحبت هايي پيرامون مواد به كار رفته در كباب 
مطرح مي شود كه موادي به غير از گوشت و پياز در آن 
استفاده مي شود، در مقام رياست اين اتحاديه چه نظري 

در اين باره داريد؟ 
در كباب برگ از راســته گوسفند و فيله گوســاله استفاده 
مي شود و در كوبيده از گوشت چرخ كرده و پياز و ادويه. از 75 
درصد گوشت و 25درصد پياز بايد در كباب استفاده كرد. اگر 
چلوكبابي ها و آشپزخانه ها موادي به غير از موارد ذكر شده، 
اســتفاده كنند تخلف كرده اند و به طور حتم با آنها برخورد 

خواهيم كرد. 

چندين اتحاديه همگن در حوزه فعاليت شما وجود دارد. 
با تجميع اين اتحاديه ها موافق هستيد؟ 

هر اتحاديه شــرح وظايف جداگانــه خــود را دارد. اعضاي 
اتحاديه هاي ديگر نبايد به عرضه غذاهايي كه در فهرست كاري 
آنها وجود ندارد، بپردازند. به نوبه خودم با تجميع اين اتحاديه ها 

مخالف هستم. چون مديريت آن دشوار مي شود. هر اتحاديه اي 
بايد كار تخصصي خود را مديريت كند. اخيرا هم اتحاديه اي 
موضوع تجميع را در اتاق اصناف مطرح كرده است كه مورد 
قبول كميسيون نظارت و بازرسي اتاق قرار نگرفت. شرح وظايف 
رستوران به نحوي است كه بايد غذاهاي فرنگي را در منوي خود 

قرار دهد و ما هم غذاهاي وطني. 
در ادامه با علي اكبر نريمانــي، نايب رئيس اتحاديه چلوكباب 
و چلوخورش، هم صحبت شــديم تا نظرات خود را در زمينه 
عملكرد كميسيون فني و درخواســت هاي يك فرد صنفي 

اعلام كند 

كميســيون فني اتحاديــه چه نقشــي در صدور 
پروانه كسب دارد؟

در كميسيون فني اتحاديه كه بنده مسئوليت آن را بر عهده 
دارم، در ابتــدا متقاضيان پروانه كســب يا مباشــر آنها بايد 
مهارت هاي لازم براي طبخ غذا را داشــته باشند. اين افراد با 
حضور در واحد صنفي اقدام به طبــخ انواع غذاها مي كنند و 
اگر با اين حرفه به صورت كامل آشنايي داشتند، مورد تاييد 

اتحاديه هستند. 

لغو حدود صنفي با محوريت افزايش رقابت و كيفيت 
عملكرد صنوف از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت 

در حال اجراست، نظر شما در اين باره چيست؟ 
ســازمان ها و ادارات از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت هر 
تصميمي براي جامعه اصناف مي گيرند بايد با اتحاديه ها هماهنگ 
باشند و از نظرات آنها استفاده كنند. حدود صنفي را لغو و عنوان 
كردند كه اين رويه باعث افزايش رقابت بين صنوف خواهد شد 
و كيفيت كار بالا مي رود. بدون مشــورت اين تصميمات گرفته 
مي شود. كار ما كار بورسي نيست. كار ما كار بهداشتي است و با جان 
مردم سروكار دارد. برخي سرمايه گذاري هنگفتي در آشپزخانه ها 
مي كنند و غذاي با كيفيتي عرضه مي كنند برخي هم غذاهاي 
بي كيفيت را با قيمت هاي سليقه اي به فروش مي رسانند. به طور 
كلي با لغو حدود صنفي مخالف هستم و اعتقاد دارم باعث برهم 

ريختن فضاي كسب و كار مي شود. 

سود معقول در اين صنف چند درصد است؟
 سود مورد تاييد وزارتخانه 10 تا 15 درصد اما با توجه به شرايط 
وخيم اقتصادي و هزينه هاي بالاي حامل هاي انرژي و مواد اوليه 

اين ميزان سود به كمتر از 7 درصد رسيده است. 

رئيس سابق اتحاديه چلوکباب و چلوخورش  در گفت وگو با »کسب و کار« خواستار شد

قانونمندشدنآشپزخانهمساجدوهیاتها

با نگاهي به عمده فعاليت هاي اتاق هاي 
اصناف، بازرگاني و تعاون درمي يابيم كه 
محور اصلي فعاليت بخش خصوصي در 
حمايت از اقتصاد كشــور است. اتاق ها 
همواره به دنبــال ارائــه راهكارهاي 
بسياري به قواي ســه گانه بوده اند اما سهم بخش خصوصي در 
تصميمات اقتصادي دولت، ناچيز بــوده و از ظرفيت هاي مثال 
زدني آنها به عنوان موتور محرك اقتصــاد در فضاي تجارت به 
كار گرفته نشده است. حمايت از بخش توليد تبديل به جمله اي 
كليشه اي شده است كه همواره مسئولان آن را عنوان مي كنند و 
شاهد هستيم كه عملياتي كردن اين استراتژي صحيح، آن طور 
كه بايد باشد، نيست. اين در حالي است كه با افت قيمت نفت، 
ســرمايه گذاري در بخش توليد بيش از پيش احساس مي شود 
و بخش خصوصي اعتقاد دارد كه تنهــا راه عبور از بحران هاي 
اقتصادي در گرو استفاده از ظرفيت هاي بي بديل اين بخش است. 

عرضه كالا به صورت چكي يا اقساطي باعث ضررهاي 
زيادي به توليد كنندگان شده است

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران در اين خصوص اظهار داشت: 
خروج از ركود و تحرك توليد لازمه داشــتن اقتصاد پوياست و 

مستلزم داشتن همكاري و تعامل بيشتر دولت با اصناف است. 
محمدعلي صديقي افزود: در بخش توليد مشــكلات عديده اي 
وجــود دارد و دوره زماني توليد تا توزيع بســته بــه نوع توليد 
از يك تا شــش ماه طــول مي كشــد و توليدكننــدگان براي 
تامين مواد اوليه بايســتي مواد مورد نياز را بــه صورت نقدي 
خريداري كنند امــا عرضه كالا به صورت اقســاطي به فروش 
 مي رســد كه اين رونــد باعث ضــرر و زيــان توليدكنندگان 

شده است. 
وي اضافه كــرد: عرضه كالا به صورت چكي يا اقســاطي باعث 
ضررهاي زيادي به توليد كنندگان مي شــود كه ممكن اســت 
زماني كه كالا را عرضه مي كنند، نرخ ارز يك قيمت باشد و زماني 
كه چك وصول مي شود، نرخ ارز تغيير كرده باشد كه نبود ثبات 

قيمت باعث ضرر خواهد بود. 
صديقي تصريح كرد: شرايط حاكم بر بازار تاثير زيادي را بر توليد 
دارد و نبود ثبات قيمت ارز و نوسانات نرخ دلار باعث پايين آوردن 

قدرت اقتصادي مي شود. 
وي با بيــان اينكــه يكــي از اقدامــات موثر دولــت يازدهم 
ايجاد آرامــش در بازار بود، كه بــار رواني مثبتــي را به همراه 
داشــت، افزود: دولــت تاكنــون وضعيت را خــوب مديريت 
كرده و زحمات دولت قابل ســتايش اســت و اما لازم اســت 
 براي كاهش مشــكلات برنامه ريزي هاي كارشناســي شــده 

صورت بگيرد. 
صديقــي تاكيد كرد: در حال حاضر شــرايط منطقــه و پايين 
آمدن قيمت نفــت و تحريم ها نيز بــر بازار تاثيرگذار اســت 
امــا دولت خــوب عمل كــرده اســت و پايين آمــدن قيمت 
نفــت را بايد فرصــت بســيار خوبي بــراي اســتفاده بهينه 

 از پتانســيل ها و ظرفيت هــاي موجــود در بخــش توليــد
 دانست. 

وي اظهاركرد: حدود 60 ســال قبل هم يك ســال نفت ايران 
خريداري نشد اما آن زمان توانستيم كشور را به خوبي اداره كنيم 
و اكنون نيز با توجه به رشد تكنولوژي و توسعه اقتصادي كشور 

قطعا بايد روي اقتصاد بدون نفت برنامه ريزي داشته باشيم. 
صديقي با تاكيد بر اينكه ذخاير نفت و منابع زيرزميني كشــور 
سهم آيندگان هم هست، افزود: از فرصت به وجود آمده بايد به 
بهترين نحو استفاده كرد و با برنامه ريزي صحيح به سمت توسعه 

اقتصادي كشور گام برداشت. 

آزادسازي تجارت لازمه رونق اقتصاد

رئيس اتحاديه پوشاك تهران نيز آزادسازي تجارت را از جمله 
عوامل رونق اقتصاد كشور دانست و گفت: تشديد نظارت هاي 
بي جهت و دخالت در امور بخش خصوصي توســط دولت، در 
ركود اقتصاد تاثيرگذار اســت و دولت بايد نگاه عاليه بر امور 

نهادي همچون اصناف داشته باشد. 
ابوالقاســم شــيرازي در گفت وگو بــا »كســب وكار« افزود: 
دولت بايــد نگاه حمايتي به بخش خصوصي داشــته باشــد 
و در ايــن راســتا تعرفه هــاي واردات بايــد منطقي شــود. 
 فعاليت هاي اقتصادي در شرايط دشــوار بهره وري را كاهش 

خواهد داد. 
وي تصريــح كــرد: به طــور مثال شــاهد وفور پوشــاك در 
بازار هســتيم و به دليل ركــود، تقاضا كاهش يافته اســت و 

به تبع آن اشــتغالزايي هم نداريم.  اعتقــاد دارم كه با حذف 
قيمت گــذاري، مي تــوان شــرايط رقابتــي بيــن صنوف 
ايجــاد كــرد و رقابت باعــث ارتقــای كســب و كار خواهد 
 شــد و به اين طريق هزينــه توليدي ها هم كاهــش خواهد 

يافت. 

ماليات ها بايد منطقي شود
رضا ترجان، كارشناس مسائل اقتصادي در تشريح راهكارهای  
بهبود اقتصاد كشور اظهار داشت: دولت بايد به چند نكته توجه 

داشته باشد، اول اينكه ماليات ها بايد منطقي باشد.
 زيــرا توليدكننده بايــد بيشــتر از چيزي كــه درآمد دارد 

سرمايه گذاري كند. 

وقتــي مقــداري از آن را بــه دولــت مي دهــد سيســتم 
توليــد از هــم مي پاشــد و توليدكننــده از توليــدش 
مي كاهــد. در صورتــي كــه در تمام دنيا رســم اســت كه 
اگر توليدكننــده بخواهد توليــدش را افزايــش دهد، ديگر 
 از او ماليــات نمي گيرند، كه ايــن قانون در كشــور ما وجود

 ندارد. 
وي افزود: مساله دوم كنترل واردات است كه بايد كارشناسي 
شده و با توجه به نياز كشــور انجام گيرد. مثلا در حوزه كفش 
فقــط توليدكننده ها اجازه واردات داشــته باشــند، زيرا آنها 
كفش را مي شناســند و مي داننــد چه چيــزي را وارد كنند. 
 بايد مراكزي وجود داشــته باشــد كه كالاها را با بررسي وارد

 كنند. 

 »کسب وکار« از راهكارهاي غلبه بر چالش هاي اقتصادي از نگاه اصناف گزارش مي دهد

خروجازركود،درگرواستفادهازظرفیتهايبخشخصوصي
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استاندار آذربایجان شرقی:
مجمع مشورتی توسعه استان 

تشکیل می شود
 روح اله عبدالعلــی زاده - تبریز ؛اســتاندار 
آذربایجان شــرقی با بیان اینکــه ما مجری 
گفتمان دولت وفاق ملی در اســتان هستیم، 
گفــت: در انتصاب ها باید بــه جوانان میدان 
دهیم تا برای آینده، مدیران مجرب، متخصص 

و کاربلد تربیت کنیم.
 بهرام سرمست در دیدار با اعضای ستادهای 
انتخاباتی دکتر پزشکیان در آذربایجان شرقی، 
اظهارکرد: تمام تلاش ما این اســت که دولت 
وفاق ملی به عنوان یک جریان و سیر تاریخی 
موفق باشد و همه برای تحقق این مهم وظیفه 

داریم.
وی افزود: در تاریــخ این مرز و بــوم افراد و 
چهره های زیادی نقش آفرینــی کرده اند که 
تاثیر اقدامات و اندیشــه های آنان امروز دیده 

می شود.
سرمست گفت: آذربایجان در تاریخ معاصر این 
کشور همواره خط شــکن بوده است و آخرین 
مورد آن در انتخاب دکتر پزشکیان به ریاست 
جمهوری اتفاق افتاد. استاندار آذربایجان شرقی 
با بیان اینکه گفتمان دکتر پزشکیان منحصر به 
خود ایشان است، افزود: ما امروز مجری گفتمان 
این دولت یعنی وفاق ملی هستیم، اما گاهی از 
وفاق ملی سوءبرداشت می شود و باید بین وفاق 

و نفاق تفاوت قائل شویم.
وی خطاب به اعضای ســتادهای انتخاباتی 
دکتر پزشکیان با بیان اینکه شما در انتخابات 
ریاست جمهوری نقش آفرینی کردید، گفت: 
باید از دکتر پزشکیان هم تشکر ویژه کنیم که 
در این شرایط سخت تاریخی وارد میدان شد.

سرمســت تاکید کرد: اکنــون در وضعیتی 
هستیم که باید کار عملی انجام دهیم تا مردم 
ثمره انتخاب دکتر پزشکیان را به عینه ببینند؛ 
هرچند حرکت در این مسیر دشوار است و نیاز 

به همدلی و هم افزایی دارد.
*** مجمع مشورتی توسعه استان تشکیل 

می شود
استاندار آذربایجان شــرقی با بیان اینکه به 
عنوان استاندار، موظف به حفظ سرمایه های 
اجتماعی هستم، گفت: در این راستا مجمع 
مشــورتی توســعه اســتان و متناظر آن در 
شهرستان ها تشکیل می شــود و این مجمع 
باید دارای حلقه های مشورتی تخصصی باشد.

سرمست با اشاره به ملاک انتصاب مدیران در 
دولت چهاردهم، گفــت: در خصوص مدیران 
فعلی براساس ۲ شاخص اعلامی یعنی کارنامه 
و برنامه عمل خواهیم کرد؛ چه  بسا مدیری از 
نظر سیاسی مورد قبول بنده نباشد، اما کارنامه 

عملکردی او مقبول باشد.
وی افــزود: در مورد برنامه نیــز مدیران باید 
برنامه داشته باشند و بتوانند از آن دفاع کنند.

سرمست با بیان اینکه ما بداخلاقی های زیادی 
دیده ایم، اما نباید بداخلاقی کنیم و این کار را 
نخواهیم کرد، گفت: در عزل و نصب ها حتما از 
صاحب نظران مشورت خواهیم گرفت، اما در 
کمال احترام، تصمیم گیری در این خصوص 

برعهده مدیریت ارشد استان است.
وی تاکید کرد: بایــد در انتصاب ها به دنبال 
جوان ها باشیم تا برای سال های بعد، نیروی 
انســانی کاردان و مجرب و متخصص تربیت 
کنیم. سرمســت افزود: در مورد بانوان نیز به 
حضور آنــان در عرصه مدیریت متناســب با 

ظرفیت هایشان معتقد هستم.
در این دیدار تعدادی از مســئولان و اعضای 
ســتادهای انتخاباتــی دکتر پزشــکیان در 
آذربایجان شــرقی دیدگاه های خــود را در 
خصوص مسائل مختلف استان مطرح کردند.

تجلیل مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب استان مرکزی از مدیرکل 

و خبرنگاران صدا و سیما
سید محسن موسوی: حشــمت اله عباسی 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی 
با حضور در دفتر حسن نجمی مدیرکل صدا 
و سیمای اســتان از وی و خبرنگاران بواسطه 
همکاری خوب با مجموعه آبفــا برای گذر از 
تنش آبی در بی سابقه ترین تابستان گرم در 

استان ، تجلیل کرد.
در این دیدار صمیمانه مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب استان ضمن تشریح آخرین وضعیت 
آب در استان ، صدا و سیما را رکن اصلی اطلاع 
رسانی در خصوص وضعیت آب عنوان کرد و 
خواستار افزایش سطح همکاری متقابل بین 

دو مجموعه گردید.

سرپرست دانشــگاه علوم 
مازنــدران،  پزشــکی 
تخصیص ضعیــف بودجه 
های پژوهشــی را از جمله 
 مشــکلات در ایــن حوزه 

بیان کرد.
محمدصادق رضایی  در مراسم معارفه و تکریم معاون 
تحقیقات و فناوری علوم پزشــکی مازندران با بیان 
اینکه تحقیقات باید مبتنی بر نیاز جامعه، پاسخگو 
و هدفمند باشد، گفت: نخســتین گام برای انجام 
کارهای تحقیقاتی و پژوهشی توجه به اولویت های 
پژوهشی کشور و استان و نیازهای روز احاد جامعه 

باشد تا بتوان نتایج آن را در جامعه اجرایی کرد.
وی یکی از مهمترین مشــکلات در حوزه پژوهش 
را تخصیص ضعیف بودجه های پژوهشــی عنوان 
کرد وافزود: رشــد و توسعه پایدار کشــور با رشد و 
توسعه فناوری در حوزه های مختلف محقق می شود 
بنابراین با تخصیص کامل بودجه های تحقیقاتی و 
افزایش آن می توان در مسیر توسعه گام های اساسی 

برداشت.
سرپرست دانشگاه علوم پزشــکی مازندران با بیان 
اینکه افراط و تفریط در رفتــار و عملکرد در زمینه 

تحقیقات پسندیده نیست، و کرامت همه اساتید و 
کارکنان و دانشــجویان باید حفظ شود، بر سرمایه 
گذاری روی جوانان در حوزه تحقیقات تاکید کرد و 
ادامه داد: باید نیروهای جوان در کنار افراد متخصص 
و با تجربه بکارگیری شوند تا درآینده نزدیک بتوان 
از این نیروهای مبتکر و متخصص در حوزه پژوهشی 

استفاده کرد.
رضایی ادامه داد: پژوهش و تحقیقات علمی بدون 
توجه به زیرســاخت ها محقق نخواهد شد بنابراین 
یکی از اهداف اصلی دانشگاه، باید فراهم کردن آن 

در راستای تحقیقات جامعه محور باشد.
وی بــا بیــان اینکه محصــولات تولیــدی باید با 
محصولات داخلی و خارجی رقابــت کنند، افزود: 
محصولات تولیدی باید زمینه کســب درآمد برای 
دانشــگاه را فراهم کنند زیرا ســرمایه گذاری در 
 محصــولات تولیدی بــدون بازدهــی عملًا عبث 

و بیهوده است.
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی مازندران با تاکید بر 
اینکه پژوهشکده ها باید به سمت تولید محصولات و 
تحقیقات جامعه محور گام بردارند، خاطر نشان کرد: 
به تحقیقات و پژوهش در گذشته توجه جدی نشد 
بنابراین بســیاری از تحقیقات پژوهشکده ها روی 
کاغذ است و قابلیت اجرایی ندارند که امید است در 

دوره جدید به این مسائل توجه جدی شود.

سرپرســت دانشگاه علوم پزشــکی مازندران دکتر 
عنایتی را جزو اساتید برجسته دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران و از مفاخر اســتان دانست که همواره در 
مسیر علم و پژوهش قدم برداشته است و سال هاست 
که با سازمان who همکاری دارند و ان شاءالله در 

این عرصه موفق باشند.
احمدعلــی عنایتی معــاون تحقیقــات و فناوری 
دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران در این جلسه با 
بیان اینکه باعث افتخار است که بار دیگر در خدمت 
پژوهشگران، اساتید و محققان، جامعه دانشگاهی و 
علمی استان و کشور هستم، با اشاره به آیات قرآن 
کریم بر رعایت اخلاق در انجام تمام امورات تاکید 
کرد: اگر تمام امورات خود را با ســرلوحه قرار دادن 
اخلاق حرفه ای پیش ببریــم قطعاً تلاش های ما به 

ثمر خواهد رسید.
وی ادامه داد: خصوصاً در حوزه تحقیقات باید اخلاق 
حرفه ای حاکم باشــد و رعایت این مســئله در امر 

پژوهش بسیار مهم است.

مسیر پژوهشی و فناوری را فراهم می کنیم
عنایتی اظهار کرد: تلاش ها باید بر اساس رفع نیاز 
مردم باشد و ما وامدار مردم هستیم و تمام هدف ما 
برای حفظ و ارتقای ســلامت جامعه است که همه 

این ها بر پایه اخلاق مداری استوار است.

عنایتی تصریح کرد: پیام من برای اساتید، محققان، 
فناوران، همکاران، دانشجویان، سازمان های حمایتی 
و بخش های خصوصی که در مسیر تأمین سلامت 
مردم فعالند این اســت که از آنها کمک می خواهم 
تا با همکاری هم با هر شرایطی اجازه ندهیم تا رشد 
و توسعه دانشگاه کند شــود و رویه ما هم مشخص 
است مسیر پژوهشی و فناوری فراهم خواهیم کرد و 
با هم برای حفظ سلامت مردم قدم خواهیم گرفت 
و مطمئناً با مدیریت جدید دانشــگاه، عالمانه و با 
امکانات تحقیقاتی و فناورانه کــه در اختیار داریم 

چرخ توسعه دانشگاه را به حرکت در خواهیم آورد.
معاون تحقیقات و فناوری دانشــگاه علوم پزشکی 
مازندران با بیان اینکه جوهر اصلی پژوهش مراکز 
تحقیقاتی و پژوهشــکده های ما هستند، تصریح 
کرد: پژوهشگران باید با پیش بینی مشکلات پیش 
رو در مســیر حکمرانی کشور ســوال طرح کنند و 
دانشــجویان و محققان در این زمینه اندیشه کنند 
تا اگر در آینده اگــر بحرانی هماننــد کرونا پیش 
 رو باشــد در حل معضلات و راه حل هــای مقابله 

با بحران پیشرو باشیم.

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی مازندران:

تخصیص ضعیف بودجه های پژوهشی از مشکلات است

ورزش و تحرک برای حفظ سلامت جسمی و روانی، فریضه ای 
است که عقل و شــرع بر وجوب و ضرورت آن در زندگی امروز 
تأکید دارند. شــرکت فــولاد مبارکه نیز به نقــش مهم ورزش 
در ارتقای ســلامت کارکنان و خانواده ایشــان واقف اســت و 
به عنوان یک دغدغه ملی به منظور تعهد به مسئولیت اجتماعی 
خود، طرح های ســلامت محور متعددی برای اعضای خانواده 
فولاد مبارکــه و حمایــت از ورزش های همگانــی و قهرمانی 
به اجــرا درآورده و هم اکنــون طلایه دار حمایــت از ورزش در 

کشور شــناخته می شود. ســلامت جســمی و روانی، افزایش 
انرژی و تمرکــز، تقویــت اعتمادبه نفس و توســعه و تحکیم 
روابط اجتماعی، عمــده فواید ورزش از نگاه فردی اســت. در 
کنار ایــن، توجه به ورزش در شــرکت های بــزرگ اقتصادی 
و صنعتی کــه به نوعی جزو مســئولیت های ایــن مجموعه ها 
قلمداد می شود، نقشی مهم در بهره وری، شــادابی کارکنان و 
بهبود فضا و محیط کاری ســازمان، ایجاد روحیه همبســتگی 
 و تعامل اجتماعی در شــرکت و ارتقای برند و جایگاه شــرکت 

در افکار عمومی دارد.
فولاد مبارکه به عنوان یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد 
در ایران و منطقه، یکی از راهبردهای خود را مدیریت، تربیت و 
توسعه سرمایه های انسانی خود قرار داده و با سرمایه گذاری در 
این حوزه، ضمن ارتقای سلامت جسمی و روحی کارکنان خود 
و خانواده ایشان، با شناسایی استعدادهای ورزشی و حمایت از 
ورزشکاران و تیم های ورزشی، ســهم ویژه ای در ارتقای جایگاه 
ملی و بین المللی ورزشکاران کشور در میادین ورزشی داخل و 

خارج از کشور داشته است.
تعهد شــرکت فولاد مبارکه به مســئولیت های اجتماعی خود 
در سطح منطقه، استان و کشــور، همواره الگویی شاخص برای 
شرکت های صنعتی بوده و این رویه در تمام دوران این شرکت 

تداوم  یافته است. این شرکت با ساخت و تجهیز اماکن ورزشی، 
حمایت مستمر از باشگاه سپاهان، برگزاری رویدادهای ورزشی و 
حمایت از ورزشکاران، فعالیت های ماندگاری را در حوزه ورزش 

از خود به یادگار گذاشته است.
بدون تردید فولاد مبارکه به نقش مهم ورزش در ارتقای سلامت 
کارکنان، توسعه جامعه و ایجاد روحیه همبستگی اعتقاد راسخ 
دارد. این شــرکت با درک اهمیت مســئولیت اجتماعی خود، 
سرمایه گذاری قابل توجهی در حوزه ورزش انجام داده است که 
پذیرش هزینه های توســعه و نگهداری ورزشگاه 75 هزارنفری 
نقش جهان، حمایت از ورزش منطقه و ورود به ورزش قهرمانی 
با مشارکت و ســرمایه گذاری در باشــگاه فولاد مبارکه بخش 
دیگری از سیاست های حمایتی بزرگ ترین شرکت فولادسازی 
خاورمیانه در عرصه ورزش است و پرورش قهرمانان ملی و کمک 
به تیم های ملی ایران ازجمله دستاوردهای این بخش به شمار 

می آید.
فولاد مبارکه با انعقاد قرارداد با بیش از 500 باشــگاه ورزشــی 
در اصفهان و سایر شهرستان های همجوار شرکت، گام بلندی 
در مسیر ســلامت نیروی انســانی خود برداشــته و توانسته 
ضریب نفوذ فعالیت های ورزشی خود را به میزان 90 درصد در 
کارکنان و خانواده محترم ایشان تثبیت کند و ضریب استمرار 

 بهره مندی خانــواده فولاد از اماکن ورزشــی را بــه 60 درصد 
ارتقا دهد.

باشگاه فرهنگی ورزشی فولاد مبارکه سپاهان، به عنوان باشگاهی 
حرفه ای با جذب و همراهی بیش از ۲1۲1 نفر ورزشکار، وظیفه 
هدایت و مدیریت 85 تیم ورزشی را بر عهده دارد که این تیم ها 
در مســابقات ملی و بین المللــی افتخارآفرینی کــرده و حائز 

مدال های گوناگون و رتبه های برتر ورزشی شده اند.
کسب عنوان قهرمانی مســابقات جهانی فوتسال کمپانی های 
بزرگ جهان، حضور خیره کننــده در رقابت های متعدد جهانی 
ازجمله رقابت های شنا و دومیدانی، کسب 19 مدال رنگارنگ در 
مسابقات جهانی شنای فنلاند و عنوان نایب قهرمانی مسابقات 
بین المللی دوومیدانی روســیه که توســط تیم کارکنان فولاد 
مبارکه به دست آمده، نشان از صحت و تداوم مسیری است که 
این مجتمع صنعتی، دهه ها آن را ترسیم کرده و گام به گام در آن 

قدم برداشته است.
مدیریت فولاد مبارکه با کلان نگری و حمایت بی شائبه از ورزش 
ســازمانی، ورزش همگانی و ورزش قهرمانی، بر این باور است 
که رشد جامعه و افزایش بهره وری در سایه جامعه سالم تحقق 
می یابد و در این راستا با افزایش نشاط اجتماعی و ترویج فرهنگ 

ورزش، به دنبال بسترسازی برای »خلق آینده ای بهتر« است.

 ایلام- شــریفی عنوان کرد: ترویج غذاهای ســنتی و فرهنگ 
خوراک بومــی کمک به معرفــی توانمندی های افــراد دارای 
معلولیــت در حوزه اشــتغال گردشــگری و مناسب ســازی 
و لــزوم توجــه بیشــتر تأسیســات و اماکــن گردشــگری 
 برای دســترس پذیر شــدن ایــن افــراد از دیگر اهــداف این 

جشنواره است
فرزاد شریفی گفت: امروز ۲4 مهرماه جشــنواره غذای »طعم 
امید 3« با حضور شهریار عباسی معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری ایلام، حســین نورعلیوند مدیرکل بهزیستی استان، 
داورانی از مرکز و استان و با شــرکت 15 نفر از معلولان شامل 

معلولان حرکتی جسمی، کم بینایان، نابینایان و سندرم داون 
در استان برگزار شد.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی ایلام 
افزود: دراین مســابقه پس از نظــر داوران جشــنواره، فرزانه 
عبدی از گروه معلولان جســمی حرکتی مقام اول و معصومه 
شــهبازی از گروه نابینایان نیز مقام اول را کســب و به مرحله 
مســابقه منطقه ای که در تاریخ 5 آبان ماه در استان کرمانشاه 
و با حضــور نماینــدگان پنج اســتان غــرب کشــور )ایلام، 
 همدان، کرمانشــاه، لرســتان و کردســتان( برگزار می شود 

راه یافتند.

او با اشاره به اینکه ملوک حسنی از گروه معلولان جسمی حرکتی 
نیز در این مسابقه مقام سوم را کسب کرد، افزود: هدف از برگزاری 
این جشنواره ایجاد اعتماد به نفس و نشان دادن توانمندی جامعه 
معلولان و همچنین نشان دادن توانایی این قشر در جامعه و ورود 

آنان در بازار کار است.
شریفی عنوان کرد: ترویج غذاهای سنتی و فرهنگ خوراک بومی 
کمک به معرفی توانمندی های افــراد دارای معلولیت در حوزه 
اشتغال گردشگری و مناسب سازی و لزوم توجه بیشتر تأسیسات 
و اماکن گردشگری برای دســترس پذیر شدن این افراد از دیگر 

اهداف این جشنواره است..

مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری ایلام گفت: انتظار می رود 
که همچون گذشته رعایت مسائل پدافندی در تمامی پروژه ها 

لحاظ شود.
 اتیلام- تقی منصوریان در بازید از زیرســاخت های شرکت گاز 
استان اظهار داشت: تجهیز مولد برق اضطراری یا ژنراتور ها در 

موقع قطعی برق ضروری است.

وی افــزود: همچنیــن ایــن شــرکت در خدمــات رســانی 
بــه مناطــق مختلف اســتان یکــی از شــرکت هــای برتر 
در سطح اســتان اســت، بطوری که در فصل ســرد سال و در 
 موقع اضطراری و بحرانــی گاز هیچ کدام از مشــترکین قطع 

نشده است.
مدیرکل پدافند غیرعامل اســتانداری ایلام گفت: شرکت گاز 

اســتان یکی از دستگاههای خدمات رســان نمونه است که در 
زمینه مقابله با تهدیدات دشمن تمامی موارد ایمنی، حفاظتی و 

غیره را رعایت نموده است.
منصوریــان عنــوان کــرد: انتظــار مــی رود کــه همچون 
 گذشــته رعایــت مســائل پدافنــدی در تمامــی پــروژه ها 

لحاظ شود.

سید محســن موســوی: اهدای یکصد بســته لوازم التحریر، حامی تحصیل کودکان 
نیازمنــد کمیته امداد با حضور مدیرعامل شــرکت گاز اســتان مرکــزی و مدیر کل 
 کمیته امداد امام خمینی)ره( استان، یکصد بســته به ارزش 600 میلیون ریال لوازم

 التحریر اهدا شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مرکزی، همزمان با بیست و چهارمین روز 
مهرماه سال جاری، طی مراسمی در این شــرکت با حضور کمال آبادی فراهانی مدیر 
عامل شــرکت گاز اســتان مرکزی و عبادی مدیرکل کمیته امداد امــام خمینی)ره( 
اســتان مرکزی، بســته های لوازم التحریر به ارزش بالــغ بر 600 میلیــون ریال به 
 کمیته امداد امام خمینی )ره( جهــت اهدا به دانش آموزان نیازمند وتحت پوشــش

 برگزار شد.
 مهدی کمال آبادی فراهانی مدیرعامل شرکت گاز اســتان مرکزی با اشاره به اهمیت 
این اقدام، گفت: ما کارکنان شرکت گاز به عنوان عضوی از جامعه مسئولیت اجتماعی 
خود را جدی میگیریم و همواره در تلاشــیم که در راســتای کمک به اقشــار آسیب 

پذیر جامعــه گام برداریم.  ایــن اقدام نه تنها بــه تأمین نیازهای آموزشــی کودکان 
 نیازمند کمک خواهد کرد، بلکه نشــان دهنــده تعهد ما به حمایت از آینده ســازان 

کشور است. 
وی همچنین با اشاره به بخشودگی گاز بهای مشــترکین تحت پوشش کمیته امداد 
گفت: در راســتای کمک به محرومین جامعه مبلغ گاز بهای مشترکین تحت پوشش 
کمیته امداد تا ســقف تعرفه گاز بهاء رایگان می باشد و مصرف بیشتر از تعرفه گاز بهاء 
را باید مشــترک پرداخت نماید. عبادی مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( نیز در 
سخنانی این اقدام نیکوکارانه را ســتود و بر اهمیت همکاریهای اجتماعی تأکید کرد 
و گفت: این اقــدام نمایانگر مســئولیت پذیری اجتماعی شــرکت گاز و عزم آن برای 
ارتقای کیفیت زندگی در جامعه و حمایت از خانواده های نیازمند اســت. در پایان این 
مراســم به پاس قدردانی از همکاری های مدیرعامل شرکت گاز اســتان و همکاران 
 دخیل در امر مســئولیت اجتماعی شــرکت، لــوح تقدیر از طرف مدیــر کل کمیته

 امداد، تقدیم شد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

آغاز عملیات احداث شبکه برق بزرگترین شهرک نهضت ملی مسکن کشور در اردبیل

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ایلام از برگزاری جشنواره غذای »طعم امید 3« در استان خبر داد

مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری ایلام: رعایت مسائل پدافندی در اجرای پروژه ها الزامی است

اهدای یکصد بسته لوازم التحریر، حامی تحصیل کودکان نیازمند کمیته امداد

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

پراسترس ترين مشاغل دنيا كدامند؟
سايت اينترنتی CareerCast كه يكی 
از سايت های پرآوازه در زمينه كاريابی و 
پيدا كردن فرصت های شــغلی است، در 
گزارش خود، پر اســترس  ترين شغل های 
موجود را براساس اطلاعات اداره آمار كار 
آمريكا معرفی كرد. در گزارش سال 2013 
اين سايت، براساس 11 شاخص مختلف 
مانند خطرات فيزيكی، داشتن ريسک جانی، داشتن مسئوليت برای جان 
افراد ديگر، احتمال اخراج از كار و... پراســترس ترين مشاغل موجود دنيا 

رتبه بندی شده اند. 
در اين گزارش، ســربازی در ارتش به عنوان پر استرس ترين شغل معرفی 
شده است. ژنرال ارتش هم كه مطمئنا از نظر رتبه درجه بالاتری نسبت به 
سرباز برخوردار است، در رده دوم پر استرس ترين مشاغل قرار گرفته است. 
در رتبه های بعدی مامور آتش نشانی، خلبان خطوط هوايی تجاری، مدير 
روابط عمومی، مدير ارشد شركت، عكاس خبری، گزارشگر روزنامه، راننده 

تاكسی و افسر پليس قرار دارند.
 اما جالب تر اينكه در سال 2009 ميلادی، »بن ساوتهال« انگليسی توانست 
جايزه بهترين شغل دنيا را به دست آورد. شــغل او اين است كه از يكی از 
جزاير استراليا با بهره مندی از همه امكانات تفريحی ممكن مراقبت كند 

و به منظور جذب توريست درباره اين جزيره در اينترنت مطلب بنويسد. 
چندي پيش نيــز شــركت SplashWorld كــه دارای پارک های آبی در 
كشورهای مختلف است، فراخوانی برای استخدام يک نفر داده بود كه برنده 
اين فراخوان، صاحب بهترين شغل دنيا شد. به گزارش ياهو نيوز، برنده اين 
فراخوان، به سراسر اروپا و آمريكای شمالی فرستاده شد تا آب پارک های 
مختلف اين شركت را تســت كرده و درباره جذابيت ها و خاطرات خود در 

اين باره در اينترنت مطلب بنويسد.

يك حركت كوچك
پادشاهی دو شاهين كوچک هديه گرفت. 
آنها را به مربی پرندگان دربار سپرد تا برای 
استفاده در مراسم شكار تربيت كند. يک 
ماه بعد، مربی نزد پادشاه آمد و گفت كه 
يكی از شاهين ها تربيت شده و آماده شكار 
است، اما نمی داند چه اتفاقی برای آن يكی 
افتاده است و از همان روز اول كه آن را روی 
شاخه ای قرار داده، تكان نخورده اســت. اين موضوع كنجكاوي پادشاه را 
برانگيخت و دستور داد تا پزشكان و مشاوران دربار، كاري كنند كه شاهين 
پرواز كند. اما هيچكدام نتوانستند. روز بعد پادشاه دستور داد تا به همه مردم 
اعلام كنند كه هر كس بتواند شاهين را به پرواز درآورد، پاداش خوبي خواهد 
گرفت. صبح روز بعد، پادشاه ديد كه شاهين دوم نيز با چالاكي تمام در باغ 
در حال پرواز است. پادشاه دستور داد تا عامل پرواز شاهين را نزد او بياورند. 
درباريان كشاورزي متواضع را نزد شاه آوردند و گفتند اوست كه شاهين را 
به پرواز درآورده است. پادشاه پرسيد: تو شاهين را به پرواز درآوردي؟ چگونه 
اين كار را كردي؟ شايد جادوگر هستي؟ كشــاورز كه ترسيده بود گفت: 
سرورم، كار ساده اي بود؛ من فقط شاخه اي را كه شاهين روي آن نشسته 

بود، بريدم. شاهين فهميد كه بال دارد و شروع به پرواز كرد.

چگونه بپرسيم»چقدر در می آوريد؟«
واقعيت اين است كه هر فرد جويای كاری 
بيشــترين چيزی كه لازم دارد اطلاعات 
شغلی است. آن ها نياز دارند بدانند وقتی 
از پيچ و خم و هزارتوی مصاحبه های شغلی 
گذشتند، آخر هر ماه حساب بانكی شان 
چه تغييری می كند. اما ميزان درآمد در 
جامعه ای كه بايد همه چيز را خود تجربه 
كنيد از محرمانه ترين اطلاعاتی است كه می توانيد از يک نفر بپرسيد. نكته 
عجيب اين است كه حتی از كارمندان دولتی هم كه تقريبا دايره درآمدی 
مشــخصی را دربرمی گيرند نمی توان گزاره های سرراســتی را در ارتباط 
با ميزان حقوق ماهانه آنها شــنيد. دلايل بســياری وجود دارد كه باعث 
می شود هيچ كس دوست نداشته باشد كسی از ميزان دقيق دارايی هايش 
خبر داشته باشد. تنها محدود به قشر پردرآمد جامعه هم نمی شود؛ اگر به 
دوروبرتان نگاه كنيد، حتی آدم های كم درآمد هم به طور دقيق به شــما 
نمی گويند چقدر درآمد دارند!  اما چاره چيست؟ اطلاعات درآمدی دقيق را 
چگونه بايد كسب كرد. در ميان آمار و اطلاعاتی كه پردرآمدترين مشاغل را 
روزانه ليست می كنند به كدام عدد و رقم بايد اعتماد كرد؟ اگر يک متقاضی 
سمج شغل باشيد بايد بدانيد كه اين مرحله و كسب اين اطلاعات مهم ترين 

گام در فرآيند كاريابی است. 
بايد اول از همه در ميــان خيل گزارش های متنوعی كــه در روزنامه ها و 
ســايت های مختلف در مورد درآمدهای مشــاغل مختلف نوشته شده، 
مواردی را كه بيشــترين اعتماد را می توان به آنها كــرد انتخاب كرده و با 
دقت بخوانيد. بهترين راه برای دانستن درآمدهای مشاغل مختلف همان 
راه اول و سخت تر يعنی اطلاعات گرفتن از صاحبان آن كسب وكارهاست. 
البته يادتان باشــد كه هيچ كس در جواب اين سوال كه »در ماه چقدر در 
می آوری؟« جواب مشخصی به شــما نخواهد داد؛ تازه اگر ناراحت نشود! 
بايد با همان ژست يک جويای كار نيازمند وارد گفت وگو شويد تا بيشترين 

شانس را برای دانستن مهم ترين آيتم شغلی داشته باشيد.

مشاغل

داستانک

توصيه

اگر تصورتان اين است كه برای داشتن تجارتی موفق 
حتما بايد يک تاجر ميلياردر باشيد و يا تجارتی اسم 
ورسم دار داشته باشيد، سخت در اشتباه هستيد؛ چرا 
كه در بسياری از كشورهای دنيا و از نظر بسياری از 
كارشناســان حوزه تجارت، تاييد شده كه همواره 
كســب و كارهای كوچک موفق تر عمل كرده اند. 

می پرسيد چرا؟  ادامه مطلب را بخوانيد.

توفیقطلبی
اين ويژگی ســبب می شــود تجار اهدافی را برای 
خود در نظر بگيرند كه در فاصله های زمانی كوتاه، 
قابل اندازه گيری باشند. دست يابی به اين اهداف، 
ســاختارهايی را طلب می كند كــه پيچيدگی و 
پراكندگی زيادی نداشته و در جهت دست يابی به 
هدف، مانعی ايجاد نكنند.  گاهی در سازمان های 
بزرگ، ســاختارها چنان در هم تنيده می شوند كه 
مديران به جای توجه به هــدف و تمركز بر منافع 
كسب و كار، تمام وقت و هزينه  سازمان را در جهت 
مديريت و حل و فصل تعارضــات به وجود  آمده در 
كسب و كار، صرف می كنند. ساختار كسب و كارهای 
كوچک، چنان ساده  است كه كارآفرين به راحتی و با 

كم ترين مهارت می تواند آنها را اداره كند. 

خلاقیتونوآوری
فعــالان بخش تجارت، همــواره به دنبــال ايجاد 
نــوآوری در محصول، فرايند، منابــع و تكنولوژی  
هســتند. اين نوآوری ها مســتلزم ايجاد تغييرات 
مداوم است. ساختارهای بزرگ و پيچيده در مقابل 
تغييرات، مقاومت بيشتری از خود نشان  می دهند.
اما ساختارهای كوچک و ساده برای ايجاد تغييرات 
مداوم، بســيار مناســبند. در نتيجه تجارت های 
كوچک را به دلخواه می توانيد تغيير دهيد و يا به آنها 

بخش هايی را اضافه كنيد.

استقلال
اغلب بازرگانان در زمينه ای كه از قبل دارای تخصص 
در آن هستند، دســت به ايجاد كسب و كار می زنند. 

اين افراد به جهت دســتيابی به اســتقلال و اجرای 
ايده های خود از سازمانی كه در آن فعاليت می كرده اند، 
جدا می شــوند. به عقيده  آنها كمبــود مهارت های 
مديريتی است كه سبب می شود، اداره  اين دادوستد 
تجاری به سختی انجام شود. كسب و كارهای كوچک 
به تجار اجازه می دهند كه علاوه بــر اين كه به نياز 
استقلال طلبی خود پاسخ داده ، به راحتی نيز بتوانند 

از عهده  اداره  كسب و كار خود برآيند. 

ریسکپذیری
معمولا صاحبان شركت های تجاری، ريسک های 
معقــول را می پذيرند. هر چه فرصتــی كه مورد 
بهره بــرداری قرار گرفته، پيچيده تر و ســاختار 
سازمانی، بزرگ تر باشد، ريســک كارآفرينی نيز 

بيشــتر می شــود. بنابراين تجار باهوش، ترجيح 
می دهند برای شروع يک تجارت از مقياس كوچک 

آن استفاده كنند. 

منابعاندک
تاســيس و اداره ی تجارت های كوچک به منابع 
اندكی نياز  دارد و به همين دليل بيشــتر افرادی 
كه منابع كمی در دست دارند، ترجيح می دهند 
ايده های خود را در قالب اين كســب و كارها اجرا 

كنند.
پرورشنیروهایمجرب

كسب و كارهای كوچک  و  متوسط نيروهای مجرب 
و توانمندی را پرورش می دهند؛ زيرا به جای اين كه 
مانند شركت های بزرگ به دنبال آموزش كاركنان 

خود باشند، بيشتر بر افزايش مهارت های تجربی 
افراد تاكيد دارند. 

بازاریابی
به دليل اين كه تجارت هــای كوچک، محصولات 
محدودتری نسبت به تجارت های بزرگ تر دارند، 
 niche(برای بازاريابی، بيشــتر بر گوشــه   بازارها
market( تكيه می كننــد.  بنابراين هزينه های 
بازاريابی برای اين كسب و كارها كمتر از سازمان های 
بزرگتر است و بازرگانان و توليدكنندگان به دليل 
اهميتی كه برای بازار و مشــتريان خــود قائلند، 
ترجيــح می دهند بخــش كوچكی از بــازار را در 
 دســت داشــته  و به اين بخش كوچک به درستی 

پاسخ دهند.

تاملی بر شگرد كسب وكارهای كوچك

تجارتبزرگهمیشهبهمعنایموفقیتنیست

جهان در سبد خريد شما
تجارت مجازی

وكيل گرفتن از خارج كشور
يكی از مشكلاتی كه فعالان كسب و كار برای انجام 
امور حقوقی در داخل كشور دارند، مسافرت های 
خارجــی و اقامت های بلندمدت در كشــوری 
خارجی است. هميشــه اين نگرانی وجود دارد 
كه در صورت عدم بازگشــت بــه موقع، چگونه 
بايد اقدامات حقوقی و قضايــی را صورت داد. به 
خصوص مواردی كه نياز به اقدام در كوتاه مدت 
دارد. ازقبيل تجديد نظرخواهی از يک دادنامه يا 
پرداخت قبوض اجاره بها و از اين موارد. راه حل اين 
مشكل بسيار ساده است. با مراجعه به سفارت يا 
كنسولگری و يا حتی دفتر حفاظت از منافع ايران 
در كشور محل اقامت، به راحتی می توانيد به يک 
شخص ساكن ايران وكالت بدهيد تا درمواردی از 
قبيل خريد و فروش يا پرداخت اجاره بها از جانب 
شما اقدام كند و در موارد مربوط به محاكم قضايی 
به وكيل دادگستری وكالت دهد. اما برای انجام 
مورد دوم، حتما بايد وكالــت در توكيل به غير 
داشته باشد. در اين دسته از وكالت ها حتما عبارت 
»وكالت در توكيل به غير ولو كرارا «را بايد قيد كرد 
تا وكيل تان بتواند به يک وكيل دادگســتری از 

طرف شما وكالت دهد .

اعلام فسخ و تعهد در قرارداد
يكی از مشــكلات موجود در اجرای قراردادها، 
موارد اعلام و اطلاع دادن به طرف مقابل است. در 
قراردادها ممكن است شروط فسخ يا درخواست 
از انجام تعهدی خاص و امثال آن به طرف معامله 
اطلاع داده شود.  هميشه اين سوال مطرح است 
كه اين اعلام چگونه بايد باشد؟ آيا نامه نگاری ها با 
اخذ رسيدنامه يا نامه های پست شده و يا حتی 
مكالمات تلفنــی و الكترونيكی می تواند معتبر 
باشد؟ در پاسخ بايد گفت در مواردی كه طرفين 
نوع خاصی از ارتباط را در قرارداد، قبول كرده اند، 
استفاده از همان روش از نظر حقوقی معتبر است. 
اما در فقدان تعيين در قرارداد، استفاده از هريک 
از اين روش ها در صورتی كه بتوان فرســتنده و 
مخاطب آن را برای دادگاه اثبات كرد، معتبر است. 
اما مطمئن ترين روش، ارسال اظهارنامه و در فرض 
تجارت الكترونيكی استفاده از محيط های امن و 

معتبر با امضای الكترونيكی است.

حقوق کسب و کار مهارت

طی سال های گذشته، شبكه اينترنت روش خريد 
و فروش را تغيير داده اســت. امروزه بيشتر افراد 
برای اكثر خريدهــای خود به نوعــی از اينترنت 
و خدمــات آن اســتفاده می كنند. حتــی اگر به 
طور مســتقيم از اينترنت خريد نكننــد، قبل از 
خريد احتمــالا در اينترنت راجع بــه آن تحقيق 

می كنند. به زبان ســاده تر، تجــارت الكترونيک 
يعنی خريد و فــروش كالا و خدمات به وســيله 
 اينترنــت. بــا توجه بــه آمار های منتشرشــده، 
بيش از 70 درصــد افراد بالــغ در آمريكا حداقل 
يک بار از اينترنت خريد كرده انــد. اما اگر تعريف 
تجارت الكترونيک را گســترش دهيد و تحقيق 

راجع به محصولات را بدون خريــد آنها از طريق 
اينترنت نيز در اين تعريف جای دهيد، تعداد افراد 
بالغی كه در آمريكا به نوعی با تجارت الكترونيک 
سروكار دارند، به بيش از 95 درصد می رسد. حتی 
با وجود بحران اقتصادی حال حاضر در دنيا، نرخ 
خرده فروشی آنلاين به صورت ثابت در حال رشد 

است. در دهه های اخير، پيشرفت های چشمگيری 
در تكنولوژی شبكه ها و رايانه به وجود آمده است. 
رايانه های شــخصی و سرورها به شــبكه جهانی 
متصل شــده اند كه دوره ای جديد بــا ايده های 
اجتماعی و اقتصادی نو را به همراه آورده اند و اين 

تازه شروع كار است.

وقتي تيمي را براي انجام كاري شــكل مي دهيد، چقدر به تفاوت آدم ها در 
تيم توجه مي كنيد؟ به اين كه آدم هاي مختلف براي كارهاي متفاوت ساخته 

شده اند و احتمالا قوانين يكسان براي همه كار نمي كند؟
 به اين فكر كرده ايد فردي كه در تيم قرار اســت حضور داشــته باشد بايد 
بر مبناي توانايي هايــش كار كند نه نقاط ضعفش؟ به ايــن كه فداكاري و 

ازخودگذشتگي بيجا ممكن اســت بزرگ ترين ضربه را به تيم بزند؟ به 
اين كه بعضي  افراد تنها كه باشــند بهتر كار مي كنند تا زماني 

كه در جمع قرار مي گيرند؟ به اين موضوع فكر كرده ايد كه 
برداشــت افراد از هدفي كه قرار است به آن دست پيدا 

كنيد ممكن است چقدر با هم متفاوت باشد؟
وقتي عضو يک تيم هستيد چقدر به اين فكر مي كنيد 
كه هدف براي شما چه معنايي  دارد؟ آيا معني و دليلي 

كه شــما در انجام دادن كار پيدا مي كنيد به اندازه كافي 

پررنگ، واضح و همسو با ديگر اعضاست؟ آيا به اين فكر مي كنيد كه كاري را 
انجام دهيد كه در آن عالي هستيد؟ چقدر توانايي هاي خود را مي شناسيد و 

فعاليت ها در تيم را بر اساس آنها انجام مي دهيد؟
 آيا به اين فكر مي كنيد كه چالش ها ممكن اســت نتيحه عدم درک صحيح 
متقابل و عدم درک درست هدف باشد؟ الگو و سبک كاري خود را مي شناسيد 
و مي توانيد به هم تيمي هاي خود اين ســبک و الگــو را توضيح دهيد تا 
از ســوءتفاهم هاي احتمالي جلوگيري شــود؟ چــه در نقش 
شــكل دهنده تيم و چه در نقش عضــو آن، آيا زمان هايي 
را به مرور دســتاوردها و نه فقط نقاط منفي اختصاص 

مي دهيد؟
اين ها سوالات مهمي هستند كه در شكل دادن، راهبري 
و فعاليت در تيم يا گــروه بايد به آنها جــواب صريح و 

شفاف داد.

تيم سازي و بودن در تيم


